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Ka "Universitātes A vīze "jubileju svin, 
To Mērs un Prezidents pat zin \ 
Tiks orķestris un viesi lūgti, 
Un lieli ziedu pušķi plūkti! 

Jaunu uzvalku sev rektors šuj, 
Un studenti jau bārdas skuj, 
Bet studentes - tās frizē matus, 
Sai dienai nedrīkst žēlot latus! 

Kaut redakcijā tikai smejas, 
Jo visiem priecīgas ir sejas, 
Bet balle būšot "Ekstra Lukss" -
Grib katrs izskatīties smuks! 

Lai LU vārds tiek augstu celts, 
Tas vērtīgāks, kā sudrabs, zelts, 
Mēs pildām šampanieša kausu, 
Par "Universitātes Avīzi"- dzeram sausu\ 

LEOPOLDS MILTIŅŠ 

• 

DRĪZ VĒRSIES LU DURVIS, LAI IZLAISTU PASAULĒ ŠĀ GADA 
ABSOLVENTUS, BET KAS NOTIKA PIRMS ČETRIEM GADIEM? 

1993. gadā, veiksmīgi izturot visus pārbaudījumus, Gaismas 
pils s l ieksni pārkāpa 1408 zinību alkstoši j aun ieš i . 
Vispieprasītākā bija Pedagoģijas un psiholoģijas fakultāte (201 
jaunais students), Ekonomikas fakultāte (200) un Vēstures un 
filozofijas fakultāte (163). 

Pa šiem četriem gadiem daudz kas ir noticis: kāds nav iztu
rējis zinību smagās važas, cits nolēmis kādu gadu atpūsties, 
tāpēc ir paredzams, ka šogad bakalaura programmu beigs tikai 
1210 vai vēl mazāk studentu, tas ir apmēram 86% no to studentu 
skaita, kas 1993. gadā iestājās LU. Visvairāk beidzēju būs no 
Pedagoģijas un psiholoģijas fakultātes (315), Juridiskās 
fakultātes (159) un Vēstures un filozofijas fakultātes (154). Atliek 
visiem beidzējiem novēlēt veiksmīgu tālāko dzīves gājumu. Ir 
vēl citas gaismas pilis, kuras gudriem prātiem jāiekaro. 

INGA BĒRZIŅA 
P. S. Izmantoti tikai fakti no SIC, tāpēc šie skaitļi var 

neatbilst patiesajai situācijai. 

JAUNUMI 
STARPTAUTISKS SEMINARS LU 
No 2. līdz 4. jūnijam Universitātē notika starptautisks se

minārs "Decision - making in higher education" ("Lēmumu pie
ņemšana augstākajā izglītībā"). Seminārā piedalījās dažādu 
Eiropas valstu Izglītības ministriju un augstskolu vadītāji un 
atbildīgi darbinieki, tādu starptautisku organizāciju un pro
grammu kā OECD - programme on institutional management 
in higher education (IMHE) un NAUA - Nordic association of 
university administrators - pārstāvji. 

Cerams, ka dzirdētās un vērā ņemamās atziņas izmantos 
LU Tālmācības studiju centrs, Zinātņu daļa, Mācību daļa, Ārējo 
sakaru daļa un Studiju informācijas centrs, jo šo organizāciju 
pārstāvji bija semināra aktīvi dalībnieki. 

ATKLĀTA VĒSTULE 
LU rektors profesors Juris Zaķis ir uzrakstījis Atklātu vēs

tuli visai Latvijas Universitātei. 
Tajā izklāstīts, kas bijis, ir un būs par konkursu uz 90 profe

soru štata vietām. 
Vēstuli varat izlasīt "LU Vēstnesī" Nr. 32, kā arī LU galve

nās ēkas Raiņa bulvārī 19 vestibilā, informācijas stendā - LU 
V Ē S T N E S I S ! 

UNESCO LATVIJAS NACIONĀLAJAI 
KOMISIJAI PIECO GADU JUBILEJA 
Šim pasākumam par godu 27. maija pīkst. 12.00 Kultū

ras ministrijas Baltajā zālē notika preses konference, kurā 
piedalījās komisijas ģenerālsekretārs Jānis Sīkstulis, viņa 
vietniece Rudīte Grigorjeva un pastāvīgās Latvijas delegāci
jas vadītāja, vēstniece pie UNESCO - Aina Nagobads-Abols. 
Vini iepazīstināja žurnālistus ar UNESCO Latvijas Nacio
nālās komisijas piecu gadu darba rezultātiem, darbības pa
matprincipiem un pamatvirzieniem. 
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(Turpinājums 2. lpp.) 

VIEDOKLIS 

№ PWWD 
Mācībspēku un kursu kvalitātes novērtēju

ma nepieciešamība un objektivitāte, kā ari re

zultātu izziņošana publiski ir apspriežams jau
tājums - esot secināts LU Vadības un ekono
miskās informātikas fakultātē pēc šīs aptaujas 
veikšanas, teica atsevišķi aptaujas dalībnieki. 

Lūk, viedokļi par aptauju. 

Fakultātes dekāns E D G A R S V A S E R M A -
N I S uzskata, ka ir jāpārdomā veids, kā paziņot 
aptaujas rezultātus. Ir dažādas formas, kā to 
darīt - studenti var ierasties apspriest šos jau
tājumus katedrā, tos var publicēt avīzē, var kārt 
pie sienas, taču studentiem būtu jāatrod opti
mālais variants, kā to veikt, lai šīs darbības re
zultāts būtu pozitīvs. 

Dekāns atbalsta šīs aptaujas nepieciešamī
bu, jo tā esot atgriezeniskā saite starp mācīb
spēkiem un studentiem. Informācija pie pasnie
dzēja nonākot jebkurā gadījumā. Taču studen-

(Turpinājums 3. lpp.) 

Labi izplānots pasākums 
Bāzelē - 1 0 . lpp. 

2. lpp. 

• Daudz viesu sabrauca Rīga 

2. lpp. 

• Par to j auzraksta ķīniski 
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R E S C A T , F L Q R E A T 

1997. gada 16. maijā Rīgā, lai atzīmētu savu 50 ga
du jubileju, pulcējās kopā 1947. gadā Vācijā dibinā
tās septiņas latviešu korporācijas: Fraternitas Iman-
tica, Spīdola, Gersicania, Zinta, Fraternitas Cursica, 
Fraternitas Vanenica un Staburadze. 

Pavasarīgā, ziedošā un zelta 
saules apmirdzētā jubilejas die
na bija saaicinājusi kopā plašo 
latviešu studentu, studenšu kor

porāciju saimi no visas pasaules 
zemēm (Vācija, ASV, Kanāda, 
Zviedrija, Latvija . . . ) , lai Rīgas 
Domā saņemtu Dieva svētību. 

Svinīgo dievkalpojumu vadīja 
prāvests J. Liepiņš, Latv mā
cītājs Dr I.Kalniņš, Gers. un 
mācītājs Dr A.Ziedonis, Fr Van. 
Dievkalpojuma laikā pēc svētru
nas tika pieminēti mūžībā aiz
gājušie korporanti. Viņu iesāk
to darbu tēvu zemes labā pēc 50 
gadiem turpina jaunā paaudze. 

Pēc dievkalpojuma notika kor
porāciju gājiens uz Brīvības pie
minekli, lai tā pakājē noliktu zie
dus. Pēcpusdienā Latvijas Uni
versitātes Lielajā aulā notika ju
bilejas svētku akts. Tā norisi va
dīja korporācijas Frat. Imantica 
t/1 glob! sen! fil! A.Dzelzkalns. Pēc 
atklāšanas sekoja Latvijas valsts 
himna. Akadēmisko runu, kuru 
bija sagatavojis K! Frat! Imanti
ca fil! A. Grāmatiņš, nolasīja t/1 
glob! vicesen! A. Lešinskis. Svi
nīgumu papildināja ari ērģeļu va
renās skaņas. Par to jāpateicas 
ērģelniekam A. Kalējam un solis
tei D. Kalniņai, kuras pacilātais, 
izcilais'Ave, Maria" dziedājumus 
patiesi un dziļi aizkustināja dau
dzu klātesošo sirdis. LU Lielo au
lu pildīja daudzu sveču liesmu 

mirdzums. Tā vien šķita, ka ar 
šo liesmu silto mirdzumu savu 
klātbūtni un svētību šim notiku
mam apliecina jau mūžībā aizgā
jušo korporantu dvēseles. 

Pusgadsimtu jauno korporā
ciju saimi sveica vecākās paau
dzes korporācijas. Jubilāru ro
kās gūla pavasara ziedu klēpi, 
skanēja vislabākie un svinīgākie 

vēlējumi. Pēc jubilāru pateicības 
apsveicējiem, svētku aktu noslē
dza senā studentu himna "Gau
deamus". Svētku akta režisore 
bija fil! J. Pilsētniece, Stabura
dze. Jubileja noslēdzās ar svēt
ku mielastu un skaistu balli Rī
gas Latviešu biedrības namā. @ 

IRĒNA ONDZULE, 
LU muzeja direktore 

Tā jau ir tradīcija, ka maijā akadēmiskā vienība 
"Austrums" rīko Darba svētkus. Šoreiz arī "UA" manā 
personā bija aicināta piedalīties Darba svētkos Lat
vijas pirmā valsts prezidenta un "Austruma" dibinā
tāja Jāņa Čakstes mājās "Aučos". 

Sākās viss svinīgi 24. maijā re Grases kundze mani kā žur-
G e d e r t a E l iasa v ē s t u r e s u n 
māks las muze jā Je lgavā j e b 
1775. gadā Pētera Bīrona dibi
nātajā "Academia Petrina", kur 
ar īsrunām izcēlās vecākais An
dris Anspoks un sekretārs Kār
lis Trušinskis. Muzeja direkto-

nālisti iepriecināja ar stāstu par 
175 gadus ilgu preses vēsturi. 

Piemēram, avīze "Tēvija" palī
dzēja sākt apzināties latvietību 
kā etnisku kopību. 

Jānis Čakste pārstāv ļoti bū
tisku mūsu valsts laiku - val

stiskās apziņas sākumposmu. 
Prezidents Jānis Čakste iedibi
nāja demokrāt i jas pr inc ipus , 
kurus acīmredzot grib turpināt 
šobrīd nodibinātais Jāna Čak-
stes demokrātijas veicināšanas 
fonds. Mācīties dzīves un poli
tikas gudrību vajag vienmēr, jo 
tās nekad nevar būt par daudz. 

Pasākuma dalībnieki mēģi
nāja jautāt sev un citiem: kur 
varētu atrasties Latvijas pirmā 
prezidenta piemineklis? Jautā
jums palika atklāts. 

UNESCO L A T V I J A S N A C I O N Ā L A J A I K O M I S I J A I 
PIECU GADU J U B I L E J A 

(Turpinājums no 1. lpp.) 

UNESCO (ANO Izglītības, zi
nātnes un kultūras organizācija) 
dzimšanas diena ir 1945. gada 16. 
novembris. Šī starptautiskā orga
nizācija balstās uz jebkuras var
darbības un tirānijas noliegumu, 
humāno, vispārcilvēcisko vērtību 
k o p š a n u un a p r o b e ž o š a n u . 
U N E S C O i e tvaros d a r b o j a s : 
Starptautiskā komisija "Izglītība 
21. gadsimtā", Biotēkas Starp
tautiskā komisija, Pasaules kul
tūras un attīstības komisija. 

Latvija par U N E S C O dalīb
valsti kļuva 1991. gada 14. ok
tobrī un saskaņā ar organizāci
jas statūtiem, Latvijas Republi
kā tika izveidota sava UNESCO 
Nacionālā komisija. Tas notika 
tādēļ, lai Latvija varētu veicināt 
miera un drošības stiprināšanu 
un cilvēces labklājības vairoša
nu, piedaloties U N E S C O pasā
kumos, kuru mērķis ir sekmēt 
zināšanu apmaiņu starp tautām 
un to saprašanos, dot jaunus im

pulsus tautas izglītībai un kul
tūras attīstībai, kā ari pārman
tot, paplašināt un popularizēt zi
nāšanas. 

LNK darbības galvenie vir
zieni ir izglītība un jaunatnes 
projekti, zinātne un kultūra. 

Viens no svarīgiem darbības 
punktiem ir UNESCO Starptau
tiskā komisija "Izglītība 21. gad
simtā" - z i ņ o j u m a izplatīšana 
Latvijā. Šajā ziņojumā ir vairā
ku gadu pasaules intelektuālās 
elites secinājumi, atziņas un vē
rojumi izglītības laukā. No tā ari 
Latvijavarētu smelties dažādas 
idejas. Šo ziņojumu ir gatava iz
dot "Zvaigzne" Taču, lai to veik
tu, vajadzīgi sponsori. 

Ir domāts par vairākām lie
tām augstākās izglītības jomā: 
universitātēs nodibināt Civiltie
sību un demokrātijas mācīšanas 
katedras. Par to tiek domāts 
Daugavpils un Liepājas augst
skolās. Interesants pasākums 
varētu būt universitāšu - dvīņu 
sadarbība. Tas nozīmē, ka divas 

radniecīgas universitātes izstrā
dā kopējus projektus un pro
grammas. 

Domāts par p r o g r a m m ā m , 
kas veicina universitāšu un ra
žotņu sasaisti. Piemēram, Lat-
vijā ir Tehniskā universitāte, 
kurai šis ir aktuāls jautājums. 

Šovasar no Izglītības ministri
jas trīs cilvēku delegācija dosies 
uz Starptautisko pieaugušo ap
mācības konferenci. Hamburgā ir 
U N E S C O Izglītības institūts, 
kurš nodarbojas ar profesionālās 
un pieaugušo izglītības problē
mām. Savukārt Latvija izmanto
jusi arī šo izglītības iespēju, jo Pa
rīzes Izglītības plānošanas insti
tūtu ir beiguši četri latvieši. 

Nākamajā vasarā ir plānota 
pasaules Augstākās izglītības 
konference, kas notiks Itālijā. 
Lieliski būtu, ja tajā piedalītos 
ari Latvijas pārstāvji, gūstot jau
nas idejas un atziņas, kā arī 
klāstot mūsu valsts pieredzi iz
glītības jomā. @ 

MĀRA SADOVSKA 

"Austruma" vecbiedrs un prezidenta mazdēls Jā
nis Konstantīns Čakste atcerējās savu bērnību "Au
ču" mājās. Māja atrodas skaistā vietā Lielupes kras
tā. To ieskauj parks un dārzs. Ilgus gadus te dzīvo
juši nesaimnieciski cilvēki, tādēļ viss jāatjauno. Ari 
parks un skaistās koku alejas sen nav jutušas gādī
bu, tad nu Darba svētku dalībnieki palīdzēja ap
kārtnei tapt kaut nedaudz sakoptākai. 

Kā allaž sabraukuši bija vīru un sieviešu korpo
rāciju, vienības "Latviete" LKSAA "Dzintars" pār
stāvji. Klāt bija preses u.c. masu saziņas līdzekļu 
darbinieki. Pasākums tapa iemūžināts, lai tas kļū
tu par vēsturi, kuru atcerēsies. ® 

ILZE BRINKMANE 

DZIESMU KARI KAUNĀ 
* 

Nesen Latvijas Universitātes koris "Juventus" atgriezās no stu
dentu koru festivāla Kaunā, Lietuvā. Par to stāsta kora prezidente 
Linda Vītola un dziedātāja Zanda Penēze. 

Festivāls notika no 9. līdz 11. maijam. Šādi pasākumi notiek jau 
kopš 60. gadiem, tajos piedalās kori no bijušās PSRS. Šogad tas tika 
atjaunots pēc ilgāka pārtraukuma (iepriekšējais notika 1988. gadā). 
Šoreiz piedalījās tikai kori no Baltijas valstīm. Konkursu vērtēja starp
tautiska žūrija: trīs pārstāvji no Lietuvas, K. Putniņš no Latvijas un 
viens mūziķis no Igaunijas. 

No mūsu valsts vēl bija Latvijas Medicīnas akadēmijas koris "Rī
ga", Sporta pedagoģijas akadēmijas koris "Fortius", Rīgas Ekonomi
kas augstskolas koris un dziedātāji no Rēzeknes. 

Katram kolektīvam bija viena konkursa uzstāšanās un viens kon
certs baznīcā. Dziedājām obligāto skaņdarbu - lietuviešu komponis
ta A. Beinara "Sanctus" un trīs dziesmas pēc pašu izvēles - A. Bruk-
nera "Christus factus est", P. Vaska "Māte Saule" un M. Zariņa "Četr
balsīgs madrigāls par vecmodīgu tēmu" Bija kori ar interesantu, bet 
vienveidīgu repertuāru. Domājams, mūsu programmas veiksmīgākā 
izvēle ļāva mums iegūt pirmo vietu un 2000 litu prēmiju. Tāpat kā 
1988. gadā, ieguvām atzinību par labāko obligātā darba izpildījumu. 

Neiztikām bez vecām, bet labām kora tradīcijām. Ja esam izbrau
kumos, tad parasti naktī notiek kora "kāzas" Iepriekš gan vienojā
mies, kas būs līgava un līgavainis, vecāki, vedēji un kāzu viesi. Pa
rasti precina jaunos dziedātājus. Katrs izvēlas savu lomu. 

Pēc šādiem izbraukumiem jaunie dziedātāji labāk var iepazīt, kāds 
ir "Juventus" Savukārt visam korim ļoti noderīgi ir konkursi, jo tie 
dod iespēju novērtēt pašiem sevi un redzēt, ko koris spēj. @ 

Sarunājies JĀNIS L ULLE 

JĀDOMĀ PAR VIDI, KURĀ DZĪVO 
LU Vides zinātnes un pār

valdes studiju centrs 4. jūnijā 
pēc remonta atklāja jaunās 
telpas Raiņa bulvārī 19 un rī
koja apaļā galda konferenci 
"Vides zinātne skolā: discipli
nārā un integratīvā pieeja". 

No kāda vecuma cilvēkam jādo
mā par vidi, kurā viņš dzīvo? Kas 
liek viņam pievērst uzmanību gai
sam, kuru viņš elpo, jūrai, kurā 
viņš peldas - vecāki, skolotāji? 

Viesi no ASV informēja, ka pē
dējo desmit gadu laikā par šīm tē
mām sāk izglītot jau bērnudārzā 
un turpina līdz pat 12. klasei. Vil
jams Skots no Basas universitā
tes Lielbritānijā nebija visai op
timistisks, jo baidās, ka vārds "vi
de" bieži ir modes vārds un vides 
zinātne jeb dabas zinātne jopro
jām ir izvēles kurss. Kvalificēti 
skolotāji šajā priekšmetā trūkst 
arī Austrālijā, tā atzina Kima 

Valkere, lai arī šajā kontinentā 
vides zinātni uzskata par akadē
misku priekšmetu, kuru vecāki 
iesaka saviem bērniem. 

Kā atzina konferences dalīb
nieki - jākultivē tāds domāšanas 
veids, lai skolēni un studenti ne
būtu vienaldzīgi pret vidi, domā
tu, kāpēc, piemēram, mirst zivis 
un līst skābie lieti; kā to novērst 
un kas to darīs. 

ILZE BRINKMANE 
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VIEDOKLIS 
(Turpinājumsno 1. Ipp) 

I tiem nevajagot būt pārāk katego
riskiem. E. Vasermanis:"Es jau 
studentiem saku - viena lieta ir 
atbrīvoties no pasniedzēja, cita -
par to naudiņu, kas mums ir, da
būt citu vietā." Tā esot galvenā 
problēma, ja būtu tiešs efekts sa
ņemot zemu vērtējumu. 

Jāpārdomā, kā informāciju pēc 
iespējas pozitīvāk izplatīt, teica 
E. Vasermanis, un jāpadomā, ari 
pašiem studentiem, kā situāciju 
uzlabot, nevis aprobežoties ar re
zultātu konstatēšanu. Studen
tiem esot izteikts ari aicinājums 
sadarboties piesaistot jaunus mā
cībspēkus, iespējams, pašiem pēc 
studiju beigšanas, atgriežoties 
strādāt fakultātē. 

Studiju kvalitāti, kas attiecas 
uz mācībspēku darbu, sacīja E. 
Vasermanis, varot uzlabot četru, 
piecu gadu laikā. Studiju kvali
tāti, kas attiecas uz tehnisko no
drošinājumu, varot uzlabot viena 
gada laikā, jo esot līdzekļi. 

E. Vasermanis:"Bez šaubām, 
šāda atgriezeniskā saite ietekmē, 
lai darbotos aktīvāk." 

Vadībzinību katedras vadī
tāja VIZMA NIEDRĪTE: 

- Domu - veikt kursu un mā
cībspēku kvalitātes novērtēšanu -
vērtēju ļoti pozitīvi, jo katrs pa
sniedzējs jau patiesībā grib no
skaidrot, kā viņu vērtē studenti, 
vēlas uzzināt kaut ko par sevi. Gri
bu teikt, ka tas nav vienkārši, bet 
ir ļoti lietderīgi. Tā ir iespēja sa
ņemt kritiku par to, ko tu esi 
paveicis un darīt kaut ko labāk. 
Liekas, ka mūsu fakultātē mums 
ar studentiem veidojas ļoti normā
las attiecības, jo viņi atnes šos do
kumentus un tālāk katedras sēdē 
pārrunājam problēmas, kas biju
šas vērtējumā. 

Jūs uzskatāt, ka rezultāti ir 

WFvÉRTÊT PUUW7 
objektīvi? 

 Par pēdējo aptauju man radās 
šaubas, jo aptaujāto studentu 
skaits  no grupas desmit  tas ir 
par maz. Būtu labāk, ja censtos ap

tvert pēc iespējas lielāku skaitu, jo 
nav skaidrs ari atlases princips, kā 
tie desmit tiek izvēlēti  vai tie ir 
labākie, vai tie ir tie sliktākie stu

denti. Katram būs savi kritēriji, tā

pēc labāk būtu, ja aptaujātu pēc ie

spējas lielāku studentu skaitu. 
Vai rezultātus, izziņojot 

publiski, ir vajadzīgs kārt pie 
ziņojumu dēļiem? 

- Es uzskatu, ka nevajag kārt 
pie ziņojumu dēļa, jo mācībspēks 
ļoti pārdzīvo, bet ieguvums nav 
nekāds. Un, ja mēs salīdzinām ar 
ārzemju augstskolām, tad stu
denta sekmes ir slēgts jautājums, 
visi rezultāti tiek paziņoti ar stu
denta apliecības numuru, nevis 
ar uzvārdu, un es varu teikt - ne
kad neesmu centusies nosaukt 
kādu studentu, kuram nav veicies 
kontroldarbā. Cilvēks smagi to 
pārdzīvo. Nebūs pozitīva iegu
vuma no tā, ka piekārs rezultā
tus pie sienas. Mēs apspriedām 
arī katedrā, un varu droši teikt -
visiem trīc rokas, saņemot vērtē
jumu. Katrs grib strādāt pēc ie
spējas labāk un tad, kad tevi vēl 
noliek fakultātes priekšā, tas 
vienkārši sastindzina. Tur iegu
vums nav nekāds, tas ir tāds pa
zemojošs moments. Vaicāju stu
dentiem, vai viņiem patiktu, ja vi
ņu kontroldarbu rezultātus izlik-
tu pie sienas? Viņi smaidīja... 

Kādu jūs paredzat novērtē
šanas sistēmu turpmākajos 
gados? Vai vajadzētu kaut ko 
uzlabot, mainīt? 

- Var pastrādāt pie jautāju
miem, jo tie, man liekas, nav tā
di, kas atspoguļotu mācībspēka 
darba ieguldījumu pilnībā. Pie

mēram, jautājums par mācībspē
ka spēju par savu kursu ieintere
sēt citu kursu studijās. Kurss ir 
programmā un mācībspēks ir 
spiests strādāt pēc tās. Varbūt, 
salīdzinot ar citiem, tieši šis kurss 
ir ļoti "sauss", un studentam otrā 
kursā liekas nevajadzīgs. Rodas 
priekšstats, ka šim kursam nav 
jēgas kvalitātes paaugstināšanā. 

Vajadzētu padomāt par aptve
ramo studentu respondentu skai
tu un aptaujas biežumu. Man 
šķiet, pietiktu ar aptauju mācīb
spēka vērtēšanai reizi divos gados. 

Viens no mācībspēku un 
kursu kvalitātes novērtēšanas 
aptaujas organizētājiem Ģirts 
Freibergs (VEI fakultātes Stu
dentu pašpārvalde) pastāstīja, 
ka aptaujas datus tās organizē
tāji esot centušies noformēt tā, lai 
neviens nejustos aizskarts, redzot 
to izkārtojumu. 

Esot plāns nākotnē neizzinot re
zultātus, kā šoreiz, piegādājot tos 
katram mācībspēkam un pieliekot 
pie ziņojumu dēļa, bet gan paziņot, 
ka tie ir apkopoti un kur ar tiem 
var iepazīties un tos iegūt. Tad ari, 
vadoties pēc mācībspēku aktivitā
tes, varēs spriest, cik liela ir viņu I 
ieinteresētība aptaujā. 

Šoreiz , teica Ģ. 
Freibergs, esot bijis 
izteikts aicinā
jums mācībspē
kiem paust savu 
viedokli par ap
tauju. Atsaucība 
neesot bijusi liela, 
taču aptaujas rī
kotāji gaidot, kad 
kāds "iemetīs 
rundzinu", lai zi-
nātu, kurā virzie
nā pievērst uzma
nību. © 
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ATSAUCOTIES UZ PUBLICĒTO 

V A R I Ā C I J A PAR T Ē M U "STUDENTU PAŠPĀRVALDE 
KĀ D E M O K R Ā T I J A S E L E M E N T S " 

Iesaistīties šinī diskusijā, 
mani piespieda "Universitātes 
Avīzē" publicētie korespon
dentes Ritas Kašs klaji neob
jektīvie raksti. Negribētos rak
stu sākt ar nomelnošanu, bet 
tomēr... 

Rakstā Nr. 1 "Vai studen
tu pašpārvalde ir nepiecie
šams demokrātijas elements?" 
paustajiem faktiem negribētos 
piekrist vairāku iemeslu dēļ. 
Tad, lūk, ari daži no tiem. Šie 
it kā nejauši izraudzītie cilvē
ki, kurus intervē! Pilsoni, at-
veriet acis! Latvijas Universi
tāti pārstāv četri respondenti. 
Dīvaini, bet trīs no tiem ir Vēs
tures un filozofijas fakultātes 
studenti. Hmm. Bet korespon
dentes Ritas Kašs fakultāte ari 
atrodas skaistā mājā, virs 
"Saktas". Vienīgais objektīvais 
pārstāvis ir no Bioloģijas fa
kultātes, un sekas ir redza
mas! Studentu padome uzreiz 
tiek cildināta. Un cienījamā 
raksta autore varēja tomēr uz
zināt, ka Rīgas Lietišķās māk
slas koledža tomēr vēl nav 
augstskola. Bet tas nu tā, tās 
jau tikai tādas nianses. 

Rakstā Nr. 2 "Studentu paš
pārvalde - cik tā ir populāra?" 
vispār ir tīrākā demogoģija. Es 
gribētu jautāt, vai aptauja, kas 
ir veikta vairāk nekā pirms 
gada ir tiešām reprezentabla? 

1996. gada janvāri daļā fakul
tāšu Studentu pašpārvaldes 
vēl nebija dibinātas vai aktīvi 
sākušas darboties. Šajā laika 
posmā ir sākušas aktīvi dar
boties Bioloģijas (ko pierāda 
pirmajā rakstā intervētā Biol. 
fak. 2. kursa studente Dagne 
(gods un slava biologiem)), Ķī
mijas, Fizikas un matemāti
kas fakultātē. Ineresanti bū
tu uzzināt šo fakultāšu pār
stāvju domas tagad, jo studen
ti mācās visās fakultātēs. Tā
pat būtu interesanti uzzināt, 
cik tomēr tanī tālajā pagātnē 
ir manījuši studentu pašpār
valžu darbu (nevis, cik nav). 

Pēc manām domām fakul
tāšu studentu pašpārvalžu po
pularitāti lielā mērā nosaka 
fakts, vai kāds no studentiem 
ir LU Studentu padomē 
(LUSP). Tomēr nav noslē
pums, ka LUSP locekļiem ir 
lielāka pieeja Universitātes 
presei savas fakultātes un tās 
pašpārvaldes prezentācijai. 
Tāpat lielu lomu spēlē fakts, 
kādas personības ir šajā paš
pārvaldē, jo pašpārvalde to
mēr sastāv no atsevišķām per
sonībām. Zināmā mērā, pēc 
manām domām, ir novērojama 
tieša sakarība: cik populāri ir 
tās pārstāvji, tik populāra un 
atzīta ir pašpārvalde. Un, ja tu 
esi populārs, tad ari tev ir vieg

lāk veikt varoņdarbus. Tas, 
manuprāt, ir viens ceļš, ka sa
sniegt atzīšanu studentu vidū. 
Tas ir ari vieglākais. Ideālā ga
dījumā to vajadzētu apvienot 
ar otro. Un tas otrais ir šāds. 
Pašpārvaldi veidot kā saliedē
tu komandu, kas sevi piesaka 
ar darbiem. Tas ir grūts un ne
pateicīgs process, kas atmak
sājas tikai nākamajās paau
dzēs. Tamdēļ tas vēl nav ne-
kur novērots. 

Tādēļ es gribu ieteikt dažus 
pasākumus pašpārvaldes po
pularizēšanai. 
• Izveidojiet fakultātē savu 

informatīvo dēli 
• Nebūtu slikti iekārtot savu 

telpu 
• Sarīkojiet kādu sevi rekla

mējošu pasākumu 
• Centieties atjaunot kādu 

aizmirstu tradīciju 
• Varbūt derētu ari kāds ne

liels miermīlīgs "skandā-
liņš" 
Tas nu īsumā it kā būtu 

viss. Dariet tā un uzvara jums 
sekos! 

Latvijas Universitātes Stu
dentu padomes prezidija Pir
mais loceklis, Bioloģijas fakul
tātes Studentu padomes 
priekšsēdētāja vietnieks, Kos
mosa noslēpumu zinātāja ide
jiskais tēvs, skandalozi slave
nais - DIDZIS USTUPS 

GRĀMATAS TOPOŠAJIEM 
POLITIĶIEM 

Politikas zinātnes bibliotēka ir saņēmusi vērtīgu grāmatu dāvinā-
ļjumu politikas zinātnē. Tās ir pēdējo gadu laikā izdotās grāmatas 
Ipar ASV politiku, vēlēšanām ASV un citur pasaulē, par politiskajām 
partijām, grāmatas salīdzinošajā politikā, publiskajā administrācijā. 

Šāds dāvinājums tika saņemts, pateicoties ASV profesora Mai-
rona Levina klātbūtnei Politikas zinātnes katedrā. M. Levins Lat
vijā ir ieradies Fulbraita fonda zinātnieku apmaiņas programmas ie
tvaros, un LU Politikas zinātnes katedrā viņš šajā semestri lasīja 
divus kursus ASV politikā. 

Kā pastāstīja M. Levins, tad katram Fulbraita fonda dalībnie
kam fonds piešķirot noteiktu naudas summu. Saņēmējs izlemj, kā to 
izmantot, konsultējoties ar konkrētās mācību iestādes pārstāvjiem. 
Tas, kas bijis nepieciešams Politikas zinātnes katedrai, esot bijušas 
grāmatas, grāmatas, grāmatas... Bez tā vēl, pārliecinājies par mācī
bu līdzekļu nepieciešamību, M.Levins, izmantojot personisku pazīša
nos ar izdevniecības Chatham House Publishers direktoru El Arti-
nian, sarūpēja 150 - 140 mācību grāmatas. 

Politikas zinātnes katedras vadītājs Andris Runcis:" Šis grāma
tu dāvinājums mūsu bibliotēkai ir ļoti nozīmīgs ieguldījums politikas 
zinātnes studijām. Vesels kurss politikas zinātnē tiek nodrošināts ar 
mācību grāmatām." 

M. Levins sacīja, ka Fulbraita fonds esot izveidots ar mērķi veici
nāt starptautisko izprati, dažādu valstu zinātniekiem, ar fonda palī
dzību, gūstot pieredzi darbā citās valstīs. Arī mēs, kas nepiedalāmies 
Fulbraita fonda programmā, varam gūt izpratni par citām valstīm šepat, 
pateicoties apkopotai pieredzei un zināšanām - grāmatām. @ 
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TAS VAR JŪS INTERESĒT 

NOLIKUMS 
par Minsteres universitātes balvu 'Par 

labāko bakalaura vai maģistra darbu dabas 
un humanitārajās zinātnēs" 

Balva un tās mērķis 
Minēto balvu nodibinājusi Minsteres Universitāte, lai uzturētu ciešākas 

sadarbības saites ar Latvijas Universitāti un lai studentu vidū celtu zinātnis
kā darba prestižu dabas un humanitārajās zinātnēs. 

Konkursa finansējums 
Piecu labāko bakalaura vai maģistra darbu apbalvošanai Minsteres Uni

versitāte 1997. gada u atvēlējusi 15u0,~ DEM. Balvas lielums ir 3U0,- DEM, 
katram no 5 apbalvotajiem. 

Konkursa termiņi 
Konkurss noslēdzas 27. septembri, kad tiek pasniegti apbalvojumi Latvi

jas Universitātes 55 Zinātniskās konferences plenārsēdē. Darbu iesniegša
nas termiņš LU Zinātņu prorektoram līdz 1997. gada 30. jūnijam. 

Konkursa organizācija 
1. Konkurss par Minsteres Universitātes balvu organizējams starp Biolo

ģijas, Ģeogrāfijas, Ķīmijas, Filoloģijas, Pedagoģijas, Svešvalodu un Vēstures 
un filozofijas fakultātes studentiem. 

2. Konkursu organizē žūrijas komisija, kurn vada LU Zinātņu prorektors 
un kurā kā locekļi ietilpst LU Akadēmiskā darba prorektors, Minsteres Uni
versitātes pārstāvis un pa vienam pārstāvim no dabas un humanitārajām 
zinātnēm. 

Darbu iesniegšanas un izskatīšanas kārtība 
1. Darbi iesniedzami kopā ar darba zinātniskā vadītāja un recenzenta at

sauksmi latviešu un vācu valodā, pievienojot autoru un zinātniskā vadītāja 
Curriculum Vitae. 

2. Darbi konkursam iesniedzami datorizdrukā vai mašīnrakstā, labā teh
niskā noformējumā. 

3. Darbus izvērtēs konkursa žūrijas komisija, ko izveido LU Zinātņu pro
rektors 6 cilvēku sastāvā. 

NOLIKUMS 
par LU studentu zinātnisko darbu konkursu 
dabas, sociālajās un humanitārajās zinātnēs 

1. Mērķis 
* Rosināt studentu interesi par zinātnisko darbu un aktuālām dažādu zi

nātņu nozaru problēmām, veicināt akadēmiskās izglītības iegūšanu; 
* Veicināt studentu un mācību spēku zinātnisko sadarbību, stimulēt saik

ni starp mācību un zinātnisko darbu; 
* Attīstīt zinātniskā darba iemaņas. 
2. Vieta un laiks 
Konkursu organizē LU zinātņu prorektors un viņa izveidota orgkomiteja. 

Konkursu finansē no LU budžeta. Konkurss notiek LU ietvaros līdz 10. sep
tembrim. 

3. Konkursa organizācija 
* Konkursā var piedalīties visu LU dienas, vakara un neklātienes nodaļu 

studenti ar zinātniski pētniecisku, eksperimentālo darbu vai projektu, kas 
satur patstāvīgi veiktus pētījumus par dabas, sociālo vai humanitāro zinātņu 
aktuālām problēmām. 

* Konkursu vada LU orgkomiteja ar LU Zinātņu prorektoru priekšgalā. 
Konkurss noslēdzas ar studentu zinātnisko darbu konferenci, kurā uzstājas 
labāko konkursa darbu autori un notiek konkursa uzvarētāju apbalvošana. 

4. Darbu iesniegšanas un izskatīšanas kārtība 
1. Konkursam studentu zinātniskie darbi jāiesniedz datorsalikumā vai 

mašīnrakstā; 
2. Konkursa darbi iesniedzami kopā ar darba zinātniskā vadītāja un re

cenzenta atsauksmēm; 
3. Konkursa darbi iesniedzami LU zinātņu daļā Ā. Konstantinovai līdz 

1997. gada 30. jūnijam; 
4. Zinātnisko darbu iesniedzot, jāuzrāda zinātnes virziens, kurā darbs ir 

izstrādāts, darba nosaukums, autora vārds, uzvārds, studenta apliecības nr., 
mājas adrese un tālrunis, zinātniskā vadītāja - vārds, uzvārds, zinātniskais 
grāds, amats; ja zinātniskais vadītājs nav LU darbinieks, tad arī vadītāja 
darba vieta; 

5. Konkursa darbus vērtē zinātņu prorektora izveidota studentu zinātnis
ko darbu vērtēšanas komisija; 

6. Prēmiju kopējais fonds - Ls 1000. 



KARJERA 

universitātes 
avīze Pirmdiena , 1997.gada 9.junijs 

Aināru Dimantu topošie žurnālisti pazīst, jo viņš ir 
brīva līguma lektors LU, pārējie, iespējams, lasījuši vi
ņa komentārus "Dienā", bet TV skatītāji viņu pazīst pēc 
skata un balss, jo viņš pēdējā laikā vada TV raidījumu 
"Globuss'.Aināra radošajā biogrāfijā klāt nācis vēl viens 
jaunums, bet šī saruna būs par karjeras kāpnēm žurnā
listikā. Aināru uzrunāšu uz "tu" ne tikai tādēļ, ka viņš ir 
mans kolēģis. Bet tagad visu pēc kārtas. 

«VARBŪT TO SEV IESTĀSTU...» 

Tevi pazīstu jau diezgan sen -
no skolēnu radošās nometnes 
"Aicinājuma" laikiem, tad jau li
kās, ka tu esi enerģijas un apņē
mības pilns kļūt par žurnālistu. 

- Ceļš uz to bija garāks. Atceros pre
cīzi datumu -1976. gada 9. marts, kad 
izdevu personīgo avīzi savā mājā - no 
tukšas burtnīcas izrauts atvērums uz 
četrām lapām. Avīze saucās "Mūsu sau
le" Avīze informēja par dažādām lie
tam. Toreiz beidzu 3. klasi, bet vēl ne
bija doma kļūt par žurnālistu. 

Pēc 4. klases uzrakstīju avīzei 
"Pionieris" - iesaistījos diskusijā lap
pusē "Vīru valoda" Uzrakstīju, kā es 
būtu rīkojies attiecīgajā situācijā. 
Kad redzēju šo pirmo publikāciju, 
man kļuva skaidrs, ka kļūšu par žur
nālistu. Pirms tam domāju par šofe
ra, mākslinieka profesiju. 

1978. gadā man piešķīra "Pionie
ra" jaunā korespondenta apliecību, 
man šķiet, reizē ar Uģi Segliņu, tad 
arī saņēmu uzaicinājumu piedalīties 
skolēnu radošanā literārajā nomet
nē "Aicinājums" Valdemārpilī. Tā kā 
pats mācījos Valdemārpils vidussko
lā, tad divu domu nebija. Es tur ne
biju ne pie dzejniekiem, ne prozai-
ķiem, bet vienmēr stabili žurnālisti
kas sekcijā. Aicinājumā" es sabiju 
piecas reizes. 

Iesaistījos, kā pārsvarā visi jau
nie censoņi, "Padomju Jaunatnes' 
"Norunā", lai dabūtu rekomendāci
ju iestājai žurnālistos Latvijas Valsts 
Universitātē. 

Trīs gadus mācījos Rīgā un pēc tam 
trīs - Maskavas universitātē. Nacio
nālajiem kadriem bija piešķirtas di
vas vietas. Es vienīgais pretendēju. 

Kāpēc mainīji augstskolu? 
- Es vienmēr esmu bijis LU pa

triots un lepojos, ka esmu šeit stu
dējis un par svarīgu uzskatu tieši to, 
ko varējusi dot tieši Latvijas Univer
sitāte. Sevišķi literatūras vēsturē, 
augstu vērtēju mācībspēkus filozo
fijas disciplīnās. Plus iejušanās Rī
gas vidē, vispār latviešu preses vi
dē. Ja uzreiz aiziet kaut kur citur 
studēt, abi divi šie faktori pazūd. Ma
na doma bija, ja nav jākārto iestā
jeksāmeni, tad kāpēc neizmantot ie
spēju studēt kaut kur citur. Ja 1987. 
gadā būtu bijusi iespēja braukt uz 
Vāciju, es būtu braucis turp. 

Vai studiju procesā abās uni
versitātēs bija kaut kas ļoti at
šķirīgs? 

- Tur bija tāpat "pa viļņiem" kā 
šeit. Spēcīgās personības mani, pro
tams, iespaidoja, bet vājie lektori ne
deva neko. Klāt nāca Maskavas kon
teksts - "Огонёк", "Московские 
новости", "perestrojkas" sākums -
radās interesanta prese. To ļoti labi 
varēja just arī Žurnālistikas fakul
tātē. Varēju skatīt neskaitāmas iz
stādes, viesizrādes no Rietumiem, 
kas vēl nebija Rīgā. Tas bija vilino
ši. Radās iespaids par notiekošo 
Krievijā, jo Maskavā nodzīvoju pie
cus gadus. Sabiju ari par "Dienas" 
korespondentu. Izmantoju kontak
tus ar studiju biedriem, piemēram, 
laikrakstā "Независимая газета", 
kas tieši radās 90. gadu sākumā! Tas 
jau bija interesants laiks vispār. 

Studiju laikā atceros Jeļcina pir
mās tikšanās ar vēlētājiem Žurnā
listikas fakultātē. Radās dažādas 
kustības, ne tikai oficiālā - Gorba-
čova. Maskavas latviešu studenti 
neaizmirsa ari notikumus Latvijā, 
aktīvi rīkojāmies, - noorganizējām 
Latvijas kultūras dienas. 

Es arī vēl biju ciemos kopā ar 
"Dandariem" u. c. no Zinātņu 
akadēmijas. 

- Nāca Tautas frontes laiks. 1988. 
gada 11. septembri, atbraukuši no 
vasaras brīvdienām, Raiņa dzimša
nas dienā veidojām Maskavas latvie
šu atbalsta grupu. 

Kopā ar igauņiem un lietuviešiem 
Maskavas universitātē skaidrojām, 
kas ir Tautas fronte - auditorijas bija 
pārpildītas. Sabiedriskā dzīve bija 

ļoti aktīva. Pēdējo studiju gadu vel
tīju diplomdarbam par laikrakstu 
"Jaunākās Ziņas" Pēc tam strādāju 
kā "Dienas" korespondents. Tas bija 
interesants laiks Maskavas un Lat
vijas attiecībās - Maskavā bija divi 
parlamenti - gan Krievijas, gan 
PSRS. Jeļcins jau bija Augstākās Pa
domes priekšsēdētājs, pieņēma Krie
vijas suverenitātes deklarāciju. In
teresantas bija Latvijas-Krievijas, 
Latvijas-PSRS attiecības, PSRS 
Tautu deputātu kongress utt. Tīri 
personīgi man radās iespēja būt klāt 
dažādos vēsturiskos notikumos. Se
višķi man palicis atmiņā 1991. gads, 
kad uz Latvijas pārstāvniecību at
brauca Gorbunovs ar Jeļcina dekrē
tu, kuru turēja rokā augstu paceltu, 
kad kāpa laukā no mašīnas. 

1991. gada 6. septembrī, kad 
PSRS Valsts padome pieņēma lēmu
mu, ka atzīst Latvijas neatkarību, ku
ru Gorbačovs, kā es sapratu, tā ari 
neparakstīja, es, Peters un Dinēvičs, 
piedalījāmies kā novērotāji. Stāvēju 
pie Ivana Zvanu torņa Kremļa pagal
mā un gaidīju - biju pirmais, kas šo 
ziņu saņēma. Tas liecina par žurnā
lista iespēju dzīvot līdzi notikumiem, 
ja nav iespējas pašam gluži būt klāt. 

Ari tad, ķad Peters akreditējās kā 
vēstnieks Kremlī pie Jeļcina, no Lat
vijas preses izdevumiem ilgu laiku 
biju vienīgais žurnālists Maskavā. 
Biju pirmais, kuru akreditēja kā ār
zemju žurnālistu no Latvijas, kad at
zina Latvijas neatkarību. Ilgu laiku 
bija nenoteiktais statuss. No vienas 
puses - bija pieņemta neatkarības 
deklarācija, bet no otras - Maskavā 
to negribēja atzīt. To varēja izjust no 
informācijas saņemšanas viedokļa. 
Nemaz tik viegli nebija darboties. Rī
gā ieņēma Preses namu, vēsturiski 
biju klāt, kad Pugo un citi skaidro
jās, kas noticis. 

Otra valsts, kas tevi interesē
jusi, ir Vācija. Prakse Bundestā-
gā... 

- Par Vāciju man interese bijusi 
vienmēr, jo skolā mācījos vācu valo
du. Arī kultūras un politikas ziņā 
Vācija man kā kurzemniekam ir in
teresanta, jo tas ir visrietumniecis-
kākais Latvijas novads. 1992. gadā 
radās iespēja kādam no "Dienas" aiz
braukt uz Vāciju - atkal nevilcinā
jos un šo iespēju izmantoju. 

Hamburgas žurnālistikas skolā 
daudz ieguvu amata prasmes ziņā. 
No Baltijas bijām ar vienu igaunie
ti, jo Hamburgas skola katru gadu 
deva divas stipendijas jaunajiem 
žurnālistiem no Baltijas valstīm. 

Atšķirībā gan no LU, gan no Mas
kavas universitātes, tur tiešām ir 
amata mācība - praktiskā daļa. Abās 
minētajās vairāk bija universālā iz
glītība. Piemēram, praktiski ieteica, 
cik vārdiem ir jābūt virsrakstā un ci
tas būtiskas detaļas, momentus, lai 
teksts būtu vieglāk uztverams utt. 
Mācīja, kā rakstīt, ko vismaz manā 
laikā ne Rīgā, ne Maskavā nemācī
ja. 

Piecus gadus atrados ārzemes, tā
dēļ ļoti kāri lasīju, ko raksta prese, 
lai zinātu, kas notiek Latvijā. No jau
na bija jāiejūtas šinī vidē, radās grū
tības kā cilvēkam no svešatnes. 

Kā vērtēt ārzemju novērotāju 
ieteikumus, vērojumus, ja viņi 
šeit atbrauc uz neilgu laiku, bet 
droši dod mums padomus? 

- Nepieciešami dažādi līmeņi, va
jadzīgs gan skats no iekšpuses, gan 
skats no malas. Ir, kas vāc nepiecie
šamo informāciju vēstniecībās, pie 
uzņēmējiem, tautiešiem, kas šeit 
darbojas. Diplomāti vienā valstī dzī
vo četrus gadus, tas ir pietiekošs 
laiks, lai uzkrātu informāciju. Domā
ju, ka informācija par Latviju ir uz
labojusies. Negatīvi, ka šeit ir ļoti 
maz pastāvīgi dzīvojošu ārzemju žur
nālistu. 

Kura, tavuprāt, ir objektīvā
kā prese, lai izprastu, kas notiek 
Latvijā? Piemēram, 1991. gadā 

ASV sovietologi, lasot "Pravdu", 
bija ļoti pārsteigti par notieko
šo, jo, saņemot zinas no šī infor
mācijas avota, nekas tamlīdzīgs 
nebija paredzams. 

- Protams, ka ārzemju žurnālisti 
nevar iegūt vispusīgu informāciju, jo 
nelasa latviešu valodā, līdz ar to rie
tumniekiem zūd ļoti daudzi informā
cijas avoti. 

Tu nesen esi kļuvis par "Lau
ku Avīzes" galvenā redaktora 
vietnieku. Manuprāt, tā ievirzes 
un stila ziņā ir atšķirīga no "Die-

"...irsvanga apziņa, 
ka es izdarīju visu, 

kas no manis ir atkarīgs. 
nas", kur tu strādāji līdz šim... 

- Man ir radies iespaids, ka "Lau
ku Avīze" ir attīstījusies, nav stāvē
jusi uz vietas un ari turpmāk attīstī
sies. 

Man svarīgākais, lai avīze būtu 
neatkarīga, nebūtu saistīta ar vienu 
grupējumu. "LA" ir saimnieciski un 
līdz ar to arī politiski neatkarīgs 
laikraksts. Man simpatizē avīzes vē
rotāja nostāja. Neredzu būtiskas po
litiskas problēmas, kāpēc es nevarē
tu strādāt "LA", ja līdz šim esmu 
strādājis "Dienā" 

Došu savu "pienesumu" "LA" un 
centīšos šo to izmainīt avīzes vaib
stos. Man patīk "LA" piezemētība, 
lietišķums, trāpīgais stils. 

Tu esi vispusīgs žurnālists -
piedalies TV pārraidēs, šobrīd 
vadi programmu "Globuss". Vai 
radio arī esi izmēģinājis spēkus? 

- Studiju laikā izmēģināju dažā
dus masu mediju veidus. Pie Jāņa 
Brieža radio veidoju sižetus raidīju
mam "Augstceltne" 

Kur tomēr jūties vislabāk? 
- Tomēr presē. TV vienkārši pie

teicos konkursam uz "Globusa" vadī
tāja vietu un uzvarēju. Gribēju apvie
not ar darbu "Dienā", bet lika izšķir
ties par vienu. "Globuss" jau ir tikai 
trīs reizes mēnesī, tāpēc spītības un 
ari citu motīvu vadīts izšķīros par TV. 

Tu vienu brīdi aktīvi piedalī
jies TV raidījumā "Skats no ma
las'? 

- TV atkal bija noteikts, ka neva
ru vairs piedalīties šajā raidījumā, 
ja vadu "Globusu", tas radīja stimu
lu darboties papildus presē. 

Starptautiskajiem komentē
tājiem bieži interesē kāda no
teikta valsts vai kontinents, kas 
īpaši saista tevi? 

- Mani interesē Eiropa. Salīdzi
not ar Igauniju un Lietuvu, man ne
patīk, ka Latvijā žurnālisti ir nostā
dīti pārāk atkarīgā situācijā. Reāli 
avīžu pierakstītāji ir žurnālisti, bet 
pie mums izdevēji un vadītāji grib 
visu diktēt. Nostāja dažkārt ir tā
da: - Tev jau nav kur iet, tāpēc... 

Ja es kaut ko runāju, vai rakstu, 
tad apzinos, ka apakšā būs rakstīts 
mans vārds. Galvenais ir nenonākt 
konfliktā ar savu pārliecību. Izteik-

*ties ir viena lieta, bet otra - ko es ar 
to gribu panākt. 

Latvijā pastāvošo avīžu vidū ir ļo
ti maza konkurence. Igaunijā un Lie
tuvā žurnālistu statuss ir pilnīgi cits, 
jo tur viņu algas ir krietni lielākas. 

No šī viedokļa "Diena'un "Lauku 
Avīze" pašlaik ir preses spēcīgākie uz
ņēmumi, tādēļ konkurence ir jārada. 

Konrāda Adenauera fonda sti
pendija ļāva tev 1994. gadā mē
nesi strādāt praksē laikrakstā 
"Frankfurter Allgemeine Zei-
tung" (Frankfurtē pie Mainas), 
1995. gadā - Fridriha Ebērta fon
da stipendija - laikrakstā 'Volks-
stimme" (Magdeburgā) un 1996. 
gadā - Hansa Zeidela fonda sti
pendija - prakse laikrakstā "Der 
Tagesspiegel" (Berlīne). Vai 
prakses laikā varēji izjust, kā Vā
cijā strādā un dzīvo žurnālisti? 

- Katrā ziņā nodibināju kontak
tus, un tas palīdzēs izprast preses 
situāciju šeit. Sapratu, ka preses iz
došana, tas ari ir uzņēmums, bet ša
jā uzņēmumā ļoti svarīga sastāvda
ļa ir tiem, kas avīzi pieraksta. Visu 
cieņu tieši šiem ļaudīm. Visi pārē
jie - reklāmas nodaļa, direktors 
utt. - viņi nebūtu nekas, ja nebūtu 
tie, kas raksta. Nevar cits bez cita, 
bet Latvijā žurnālistu statuss un lo
ma sabiedrībā ir nenoteikta. 

Vācijā par normālu parādību uz
skata un nemeklē būtiskas politis
kas pretrunas, ja žurnālisti bez aiz
spriedumiem pāriet no viena laik
raksta uz citu, ja viņiem piedāvā po
zīciju, kas liekas pievilcīgāka. Tiek 
vērtēts cilvēks kā profesionālis -
darba tirgus dalībnieks. Jācer, ka tas 
ieies ari Latvijā un valdīs normāla 
konkurence, jo šobrīd vērojama ne
izpratne. 

Avīzes politiskā loma ir būt vēro
tājai. No vienas puses - veicināt 
kaut kādus spēkus, bet no otras pu
ses - kritiski skatīties uz visiem. 

Tu LU komunikācijas un žur
nālistikas specialitātes studen
tiem lasi lekciju kursu "Latvijas 
Republikas prese. 1918. - 1940.", 
ar kuru aizstāvēji komunikāci
jas zinātnes maģistra grādu Lat
vijas Universitātē. Kāpēc tev 
tuvs šis laika periods? 

- Tas sākās ar interesi par "Jau
nākajām Ziņām" gan vēsturiski, gan 
profesionāli. Kā veidoja šo avīzi, ko va
rētu no tās mācīties. Saskatu līdzību 
ar "LA" tirāžas un praktiskās ievirzes 
ziņā (pielikums "Praktiskais Latvie
tis"). Kad par "Jaunākajām Ziņām" 
rakstīju kursa darbus, vēl Latvijā ne
bija izdota Jāņa Kārkliņa grāmata 
"Latvijas preses karalis". Katedrā bi
ja pētniecības darbs par Latvijas ma
su mediju sistēmu - es rakstīju par 
Latvijas dienas preses sistēmu. LU iz
deva brošūru. Vēlāk par visu laika 
posmu no 1918. līdz 1940. gadam iz
nāca grāmata. Šobrīd neviens no ma
nas paaudzes un jaunāki par to ne
raksta un materiālus neapkopo. 

Kā studenti uztver lekcijas 
par preses vēsturi? 

- Man ar studentiem ir interesan
ti, tas liek pašam visu laiku kaut ko 
vākt klāt. Gaidu, ka satikšu cilvēku, 
kas gribētu darboties šajā laukā un no
pietni pārņemtu šo pētījumu. Pagai
dām tāda nav, jo svarīgi, lai preses vēs
tures pētniekam būtu žurnālista izglī
tība. Žurnālistikas vēsturi jāraksta 
žurnālistam, lai varētu vērtēt profe
sionālās lietas - kā veidoja avīzi, kā
da organizācija, kāds bija lappušu iz
kārtojums, kāda informācija 1. lpp. utt. 

Kāpēc "Jaunākajām Ziņām" bija 
200 000 eksemplāru tirāža? Ja strā
dā Latvijas presē, tad jāzina Latvi
jas preses zelta gadi. Sī laika prese 
Padomju laika enciklopēdijās vispār 
nebija apzināta. Žurnālistikas studi
jās pieminēja "Dienas Lapu", "Pēter
burgas Avīzi", bet visu laiku lielāko 
latviešu laikrakstu "Jaunākās Zi
ņas" vispār apgāja, tāpēc vēlējos aiz
pildīt šo balto plankumu. 

Tevi saista arī akadēmiskā vie
nība "Austrums", kurai ir sena vēs
ture... 

- Bērnībā gāju uz skolu garām na
mam, kur skolā bija gājis Krišjānis 
Valdemārs. Ari mans novadnieks no
nāca līdz Maskavai un bija klāt "Aus
truma" dibināšanā. Mācījos tajā pa
šā mājā, kur Jānis Čakste. 1883. ga
dā viņš studēja Juridiskajā fakultā
tē, es studēju - Žurnālistikas fakul
tātē, 100 gadus vēlāk. "Austrumu" 
dibināja Jānis Čakste kā Juridiskās 
fakultātes students. 

Maskavā mums bija Latviešu 
studentu un aspirantu neformāla 
biedrība "Krišjānis" - par to rakstī
jām presē. No Kanādas "Austruma" 
kopas 1989. gadā vasarā saņēmu 

vēstuli, ka vēsturiski notikumi at
jaunojas. Satikāmies Rīgā un sep
tembri tika atjaunota "Austruma" 
aktīvā legālā darbība. Divi no "Kriš-
jāņa" iestājāmies "Austrumā" 

Sarunās ar politiķiem, kā vi
ņi vērtē izglītības lomu? 

- Problēma ir plašāka - kāda ir po
litiķu izglītība? Tā ir liela atšķirība 
no pirmās Latvijas brīvvalsts iaika. 
Viena daļa no politiķiem bija baudī
juši pamatīgu universitātes izglītību. 
Politiskās elites kopējās inteliģences 
līmenis, manuprāt, bija augstāks. 
Problēma nav tik liela attieksmē pret 
izglītību kā vispārējā politiķu inteli
ģences līmenī. Trūkst smalkuma. 

LU pēc 40. gada bija ļoti cietusi, 
tādēļ nevarēja sniegt tādu pašu iz
glītības līmeni, īpaši humanitārajās 
zinātnēs. 

Juris Paiders uzrakstīja refe
rātu "Universitātes loma Latvi
jas politikas un biznesa elites iz
veidē". Kāds tavs iespaids par to? 

- Juris Paiders nemin ar empīris
kiem faktiem, kāds ir Krievijas elites 
izglītības līmenis. Ari Krievijas depu
tāti ir beiguši dažādas augstskolas. Ie
bilstu pret pelnu kaisīšanu, bet huma
nitārajās zinātnēs -Tartu universitā
tē ir spēcīgāks universitātes gars; tas 
bija neatkarīgāks nekā šeit, kad es stu
dēju Latvijas Universitātē. 

1987. gadā organizējām studen
tu apmaiņu ar Tartu universitāti. 
Gaisotne jau tad Tartu bija brīvāka 
un spēcīgāka. 

Kādas ir pamatvērtības tavā 
dzīvē? 

- Ir jābūt kaut kādam kodolam, 
neatkarīgi no tā, kā izveidojas pro
fesionālā karjera, dzīve. "Austrums" 
ar savām vērtībām, ar savu stāju pa
līdz, lai šis kodols būtu stiprs. 

Latviešu nelaime ir tā, ka nespēj 
organizēties, apvienoties par kaut kā
dām kopīgām vērtībām, neskatoties 
uz pretišķībām, dažādiem viedokļiem 
un strīdiem, kam arī ir jābūt. 

Mārtiņš Luters teicis: "Te es stā
vu un citādi nevaru". Nesaku, ka 
vienmēr tas man ir izdevies, bet bū
tu labi, ja vairāk būtu tādu, kam dzī
ves pamatvērtības kalpotu ari vispā
rības interesēs, tad ari individuā
lisms nāktu tikai par labu. 

Tu savas pamatvērtības atra
di tieši "Austrumā", vai tās sakri
ta ar tevis paša atrastajām? 

- Daļēji sakrita. "Austruma" vēs
turē ir demokrātiskā ievirze - iecie
tība, mazāk formas, vairāk satura. 
Galvenais, ka šādā organizācijā jūti 
atbalstu, ka ir ari citi, kas domā lī
dzīgi. Visi nākuši uz kaut kādu ko
pīgu pamatu. Manuprāt, tas rakstu
rīgs arī citām organizācijām, ari kor
porācijām. 

No "Aicinājuma" laikiem atce
ros teicienu: 'Žurnālisti ir pasau
les lāpītāji". Ko tu par to saki? 

- Es neteiktu - lāpītāji, bet - ie
tekmētāji - noteikti. 

Vai bieži esi izjutis gandarī
jumu, ka esi kādus procesus ie
tekmējis? 

- Man ir svarīgi, ja zinu, ka ma
nā uztverē tas ir pareizi, un, ja izde
vies kaut ko ietekmēt šajā virzienā, 
tad man ir gandarījums. 

Atceros teicienu: "Ko līdz lieli 
gurķi, ja tiem tukši vidi" 

Intervijās ar 'lieliem vīriem" 
nekad neizjūti kompleksus? 

- Apzinos to, ka tieku uztverts kā 
žurnālists, mana funkcija ir uzdot 
jautājumus, viņu funkcija - atbildēt. 
Katram darāms savs darbs. Man vēl 
ir viens svarīgs teiciens, ko bieži do
mās pieminu, kuru izlasīju uz Von-
negūta grāmatas vāka: "Lielākā gud
rība ir izdarīt visu, ko tu vari ietek
mēt, un nesākt darīt to, ko nevari ie
tekmēt". 

Man kā žurnālistam ir svarīga ap
ziņa, ka es izdarīju visu, kas ir no 
manis atkarīgs. Var jau būt, ka vien
kārši to sev iestāstu, bet apziņai jā
būt. Citādi jau nevarētu saglabāt 
dvēseles mieru. 

Daudz runā par padomju laiku, 
bet ari tagad ir ļoti daudz izšķirša
nās brīžu katru dienu - korupcija 
utt. Nedomāju tikai politiskajā, bet 
ari ētiskajā nozīmē - kāda ir žurnā
lista nostāja un cik tu vari kaut ko 
ietekmēt. ® 

Sarunājusies 
ILZE BRINKMANE 
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VAR ARI TA 
Tas ir fragments no ķinie

šu mīklas, kura skan šādi: 
imperators pamostas, pakla 
nās , un t a d uzz ied lotosa 
zieds. «Jautājums ir - kādēļ 
viņš paklanās? Izrādās, ka 
viņš mazgājas pie izlietnes 
vai bļodas (tajā ir spogulis). 
Imperators mazgājas ar zie
pēm. Tās krīt un izplūst lo
tosa ziedos, un to visu viņš 
vēl redz spogulī. Šo mīklu 
m u m s pastāst ī ja I N A F O -
RANDE. Vina ir LU Svešva
lodu fakultātes orientālisti
kas katedras ķīniešu valodas 
speciāliste un māca šo valo
du arī studentiem. Ina ir arī 
maģistrante, bet tālākās do
mas ir vērstas uz doktoran-
tūru. Cilvēkus, kuri prot ķī
niešu valodu Latvijā nemaz 
tik bieži negadās sastapt. Zi
nām tikai, ka pati Ķīna un ķī
nieši ir eksotiska lieta. To 
Ina m u m s pierādīja arī šajā 
sarunā. 

Kad pirmo reizi dzirdējāt 
vārdu "ķīnietis'? 

- Dzirdēju šo vārdu apmēram 
piecu gadu vecumā. Mans vecais
tēvs jau bija miris, bet vecāmāte 
stāstīja, ka senā pagātnē viņš pār
devis māju ķīnietim. Vecāmāte 
teica, ka ķīnieši esot smaidīgi, 
šķībām acīm un no viņiem neko 
nevar saprast. Es to visu iegau
mēju, bet tas man "aizgāja otrā 
plānā". Kamēr augu, man bija da
žādas ieceres, par ko kļūt. Viena 
no tām bija - kosmonaute. Mani 
vienmēr ir interesējis viss sarež
ģītais un lielais. Tā sāku pievēr
sties domām par Ķīnu un ķīnie
šu valodu. Tā ir liela valsts, ku
rai ir sena un tradīcijām bagāta 
kultūra. Domāju, ka tā ir jāizdi
bina, un tā ķīniešu valoda - hie-
roglifi man "iesēdās". Daudzi man 
ir jautājuši, kāpēc es nemācījos ja
pāņu valodu, jo Japāna ir daudz 
civilizētāka. Tieši tāpēc es arī iz
vēlējos Ķīnu. Kamēr tur civilizā
cija vēl nav tik attīstīta, gribēju 
palūkoties, kāds ir tas pirmatnē
jais un kā cilvēki tur dzīvo. Tādēļ 
izvēlējos ķīniešu valodu. 

Pēc vidusskolas devos uz Pē
terburgas universitāti, jo toreiz 
vēl Latvijā nebija iespējas mācī
ties šo valodu. Man bija ari lielis
ka iespēja gadu stažēties Pekinas 
Pedagoģijas universitātē. Pabrau
kāju pa Ķīnu un daudz redzēju. 

- V a i labi veicās ar "ielauzi-
šanos" hieroglifos? 

Pirmie divi gadi ir grūtākie, jo 
ir jāsēž un jāmācās, galvu nepa
ceļot. Ari aizmirstot savu jaunī
bu un visu pārējo. Vēlāk viss aiz
iet vieglāk. Ja sākumā nepiespie-
žas, tad ir lielas problēmas. 

Vēl protu ari angļu un zviedru 
valodu. Esmu mācījusies arī ja
pāņu valodu. 

- Kā sākāt mācīt studentus? 
Kad mācījos Pēterburgas uni

versitātes pēdējos kursos, Latvi
jas Universitātē jau bija izveido
ta orientālistikas katedra, kuras 
vadītājs joprojām ir (un ceru, ka 
būs ari turpmāk) Ivbuļa kungs. 
Jau toreiz viņš ar mani runāja, 
ka pēc Pēterburgas universitātes 
beigšanas man būs jānāk strādāt 
uz orientālistikas katedru. Iega
dījās gan tā, ka es Latvijas stu
dentus sāku mācīt, būdama vēl 
ceturtā kursa studente Pēterbur
gā. Sāku mācīt tikko uzņemto pir
mo kursu. Tie bija jauki laiki. Pati 
"izaugu", pateicoties saviem stu
dentiem. Mans darba stāžs jau ir 
piecu gadu garumā. 

- Vai arī citas svešvalodas 
iespējams apgūt orientālisti
kas katedrā? 

Pagaidām tās ir ķīniešu un ja
pāņu valoda, un studētgribētāju 
netrūkst. Arī šogad, kā katru ga-

ziepes foplSst 
lot 

baznīcu iet ļoti daudzi, ir jo
cīgi, ka "sarkanais" var pa
stāvēt blakus senajām tra
dīcijām. 

- Vai ķīnieši ir viegli 
izprotami cilvēki? 

Ķīnieši ir interesanti. 
Bez valodas zināšanām un 
"neielienot" viņu smadze
nēs, viņus izprast nav iespē
jams. Labi apgūstot valodu 
un nodzīvojot Ķīnā 5 - 6 ga
dus, varētu viņus labi iepa
zīt. 

Ķīnieši vienmēr smaida, 
ir ļoti izpalīdzīgi un it kā no 

Vē lāk , iespē
jams, sekos jau
tājums: vai tu 
mani uzaicināsi 
ciemos? Tad es 
pie tevis padzī
vošu. Varbūt kā
du biznesiņu uz
sākšu? Dzirdot 
šādu piedāvāju
mu, tu domā -
ārprāts! Kas ta
gad notiks? Ķī
nieši brauks! 

- Ķīnieši zi
na, kas ir Lat
vija? 

- Jā. Tagad 
vini noteikti zi-
na, kas ir Latvi
ja, un ļoti cer uz 
visu Baltiju. Jo 
tā ir kā ti lts 
starp A u s t r u 
miem un Rietu
miem, ķīniešiem 

tiešākais tilts uz Eiropu. 
Drīz Rīgā tiks atklāts Ķīnas 

centrs. To dibina viena krievu fir
ma ar lielu ķīniešu puses palīdzī
bu. Domāju, ka tas ir sākums un 
līdz ar to Rīgā parādīsies vairāk 
ķīniešu. Esmu par 99% pārlieci
nāta, ka viņi domās kā tikt tālāk 
uz Eiropu. 

- Kāda ir jūsu nākotne? 
Esmu uzrakstījusi maģistra 

darbu un ceru to šogad aizstāvēt. 
Tad ir vēlme turpināt mācības 
doktorantūrā. Ceru, ka mani at
balstīs Latvijas Universitāte. Ari 
ķīnieši man ir teikuši "jā" vārdu 

Ina ar savvaļas pērtiķiem, kas 
ir ļoti draudzīgi 

du, būs uzņemšana. Pirmā kursa 
"ķīnieši" būs atkal manējie. Man 
kaut kā mīļāki ir šie jaunatnācēji, 
man patīk, ka viņi ir tādi "zaļi" 
Šogad būs pirmais izlaidums mū
su katedrā maniem "ķīniešiem", 
kurus sagaidīju, vēl pati būdama 
studente. Man ar viņiem ir tiešām 
lieliskas attiecības, un mums ir ti
kai četru gadu starpība! 

- Kādus jūs vēlaties redzēt 
jaunos studentus? 

Es apmēram jūtu, kas kuram 
"iekšā" Ir tādi, kuri tikai mērķ
tiecīgi iet uz to, ka viņi reiz varēs 
aizbraukt uz Ķīnu. Man tāda at-

» 

tieksme nepatīk. Biju un ari es
mu "crazy" - "saslimusi" ar Ķīnu. 
Uzskatu, ja cilvēks nāk uz šejieni 
mācīties, tad viņam ir jābūt pa
tiesi ieinteresētam un nepietiek 
mācīties tikai tādēļ, lai tiktu ek
sotiskajā braucienā uz Ķīnu. Pa
tiešām, mēs katru savu kursu aiz
sūtām apskatīt Ķīnu. Nav kā ang-

Iu vai franču valodas studentiem, 
turi tikai izlases kārtībā var stu

diju laikā apmeklēt Franciju vai 
Angliju. Mēs savus studentus sū
tām uz Ķīnu, pateicoties Ķīnas 
Tautas Republikas atbalstam. 
Tādēļ es priecājos, ja satieku cil
vēkus, kuros ir tas pats gars, kas 
man bija iesākumā. O! Ķīna! Tas 
ir budisms, daoisms, sena kul
tūra! Es gribu to visu redzēt 
un izjust! Satiekoties ar šādiem 
cilvēkiem, man ir patīkami un 
gribas ar viņiem strādāt un dalī
ties savās zināšanās! 

- Interesantākais ķīniešu 
kultūrā? 

Tā ir sena kultūra, un cilvēku 
domāšanas veids ir pilnīgi pretējs 
mūsējam. Ķīnieši ar mūsdienu 
domāšanas veidu vēl uztur senās 
tradīcijas. Viņiem ir tempļi, kur 
viņi lūdz Budu, dedzinot svecītes. 
Mūsu sociālisma laikos tā nebi
ja. Lai ari baznīca bija saglabāta, 
bet lielākā tautas daļa uz to dro
ši vis negāja. Ķīnā, redzot, ka uz 

Cūkas pludmale nav neparasta parādība 

tevis neko neprasa. Vismaz tā 
šķiet. Patiesībā viņiem vienmēr 
ir galamērķis. Kaut vai, ja ķīnie
tis ar tevi sadraudzējas. No pir
mās stundas viņš kliegs, ka tu esi 
viņa draugs. Sākumā šķiet - cik 
ātra un jauka draudzība. Taču pēc 
tam viņam kaut ko vajadzēs no 
tevis, ķīnieši uzskata, ja kāds no 
viņiem iepazīstas ar ārzemnieku, 
tas viņam nāk tikai par labu. Ap
kārtējie tad vinu vairāk cienīs un 
respektēs. Tādēļ vini brauc, pie
mēram, ari uz kopmītnēm, kur 
dzīvo ārzemju studenti. Ķīniešu 
vīrieši iepazīstas ar meitenēm, 
bet dāmas savukārt - ar vīrie
šiem. Tad šis ķīnietis uzaicina uz 
restorānu. Tu ej un izbaudi šo ek
sotiku un brīnišķīgos ēdienus. Vi
ņam pie blakus galdiņa varbūt 
sēž grupa ar ķīniešiem, kuri viņu 
pazīst un spriež: "Aha! Redz, cik 
tālu viņš jau ir ticis!" 

Liels mērķis viņiem ir aiz-
braukt no Ķīnas. Neskatoties uz 
to, ka ekonomiskā situācija val
stī ir ļoti laba un Ķīna pati sevi 
baro, ķīnieši uzskata, ka dzimte
nē viņiem nav ko darīt un ir jā
brauc prom. Viņi cenšas vispirms 
aizbraukt uz Krieviju, Latviju, 
Lietuvu, Igauniju un pēc tam jau 
uz tālāko Eiropu. Viņu mērķis ir 
atvērt kādu ķīniešu restorānu vai 
nodarboties ar adatu terapiju. Vēl 
viņi piedāvā pārdot lētas drēbes 
un apavus. To sākumā ir grūti iz
prast. Kad ar ķīnieti sadraudzē
jies, nezini, kāds būs galamērķis. 

materiālu vākšanai vinu valstī. 
- Par ko ir jusu maģistra 

darbs? 
Nodarbojos ar ķīniešu mīklām. 

Sāku to darīt jau Pēterburgā, tā
dēļ, ka man to ieteica profesors 
Spešņevs. Neviens bijušajā Pa
domju Savienībā nebija ar to no
darbojies - tulkojis šīs mīklas. 
Sākumā tās tulkoju krievu, ta
gad - latviešu valodā. Izdevniecī
bā "Zinātne" man ir nodota bro-
šūriņa, kura joprojām netiek iz
dota finansu trūkuma dēļ. Finan
siāli solīja atbalstīt Ķīnas Tautas 
Republika, bet tas nenotiek. Tās 

mīklas "guļ" uz plauktiņa. 
Mani šis darbs interesē. Mīklas 

mēģināju salīdzināt ar latviešu un 
krievu tautas mīklām. Tā mans 
darbs kļūst lielāks un lielāks. 

Ķīniešu mīklas ir ļoti interesan
tas. Aptuveni ir tā: ko redzu, to jau
tāju. Cilvēks skatās pa logu un sa
ka: "Cauri stiklam kaut kas melns 
ar zaļiem pumpuriņiem" Tu do
mā: "Kas tas var būt?" Nemaz nav 
līdzīgas mūsu mīklām, bet ir ļoti 
tiešā formulējumā. Mēs esam ra
duši - ja mīkla, tad sākas, piemē
ram, "Kaut kas maziņš, maziņš vai 
sīks, sīks vīriņš... ķīniešiem viss 
ir ļoti tiešs un ir jādomā, kas tas 
varētu būt? Interesanti, ka vini 
jautā par lietām, kas mums ir ap
kārt. Kaut vai kopējamā mašīna, 
magnetofons. Latviešiem par šā
dām lietām mīklu nav. 

Interesanti, ka ķīniešiem ir mīk
lu svētki. Viņi tās uzraksta uz luk
turīšiem, un tad tev ir jāstaigā no 
viena luktura pie otra. Kas atmin 
visas mīklas, saņem balvu. Būda
ma Ķīnā, piedalījos vienā šādā fes
tivālā. Iespējams, ka, aizbraucot uz 
Ķīnu, mīklas sākšu vākt no vien
kāršajiem cilvēkiem. Varbūt, ka tās 
būs pavisam citādas nekā tās, ku
ras ir enciklopēdijā. 

- Ķīnieši saistās ar eksotis
kiem ēdieniem. Vai jums tie 
garšo? 

Jā, taču pagatavot īstu ķīnie
šu ēdienu nemaz nav tik vienkār
ši. Ja es to vēlos, tad man ir jāiet 
uz ķīniešu restorānu un jālūdz, lai 
man pārdod, piemēram, koku sē
nes vai kādu speciālo garšvielu. 

Grūti pateikt, kas no ķīniešu 
ēdieniem man vislabāk garšo. Ķī
niešu virtuvi es gluži vienkār
ši mīlu! Nav tāda ēdiena, kuru 
es nevēlētos ēst! Piemēram, no 
latviešu ēdieniem man bērnībā ne
garšoja maizes zupa, tagad gan 
ēdu labprāt. Ķīniešiem nav tāda 
ēdiena, par kuru es teiktu, ka ne
ēdīšu. Kaut vai tā būtu čūska vai 
puvušas olas. Man garšo viss! 

- Kas vēl ķīniešiem ir ekso
tisks? 

Viņi paši ir eksotiski! Kad 
aizbraucu uz Ķīnu, stacijā pēc iz
kāpšanas no vilciena, bija jāiet 
pāri tiltiņam. Paskatoties uz le
ju, pavērās interesants skats -
melns pūlis uz riteņiem. Domā
ju, šausmas, uz kurieni esmu at
braukusi! Visi ir melni un uz ri
teņiem. Tā jau ir eksotika. Latvi
jā neko tādu neieraudzīsi. Ari cū
kas pludmalē ir eksotika! Ķīnā 
pārsteigumi un neparastais ir uz 
katra stūra! 

- Kāda būs jūsu vasara? 
Jūnijā būs maniem studen

tiem izlaidums. Ari man tie būs 
svētki, jo tie ir mani pirmie stu
denti - gluži kā pirmdzimtie. Es 
ar viņiem lepojos. Prieks, ka vie
na no absolventēm - Dace Liber-
te - paliks strādāt mūsu kated
rā, mums būs vēl viens labs pe
dagogs. Rudenī gaidīšu atkal jau
nos studentus! 

Ar Inu Forandi sarunājusies 
MĀRA SADOVSKA 

Zupa "pret galvas sāpēm" 
Svaiga saldūdens zivs, apmēram 750 g (visla 

bāk karpa), 20 smaržīgie pipari, 2 ēdamkarotes 
vīna etiķa, 1 — 1,5 tējkarotes sāls. 

1,5 1 ūdenī, divas stundas vārīt piparus 
pēc tam tos izņemt. 

Tajā pašā ūdenī (apmēram 0,8 līdz 11), 
kurš joprojām vārās, liek zivi, kura ie
priekš jau ir iztīrīta un apcepta ( 2 - 3 mi
nūšu laikā no abām pusēm apcepta uz ļo
ti karstas pannas, nelietojot taukvielas). 
Pēc tam uzreiz pieliet etiķi, apsālīt, vārīt 
30 minūtes, apsegt ar vāciņu. 

Cukurā apcepti kartupeļi 
10 vidēja lieluma kartupeļi, 250 g cukura uz 11 ūdens, 11 augu 

vai cūkas tauku cepšanai. Nomizot kartupeļus, sagriezt salmiņos 
vai stienīšos, apcept, līdz tie kļūst spilgti dzeltenbrūni. 

Vienlaicīgi pagatavot cukura sīrupu, noņemt putas no sīrupa, 
līdz paliek biezs, tad ielikt kartupeļus, kuri tikko apcepti, ātri 
maisīt ar šūmkaroti vai koka karoti tā, lai kartupeļi nesalūst un 
pēc 1 - 1,5 min. izņemt no sīrupa. 



universitātes 
avīze 

PAROLE - MŪSĒJIE 

I L Z E J O Z E P A š o p a v a s a r a i z s t ā v b a k a l a u r a 
ļ d a r b u . V i ņ a ir v a l d z i n o š s , akt īvs c i lvēks , v ien-
i m ē r k u s t ī b ā , I lzei ir k o teikt pārē j iem. 

Es šogad beidzu politikas zi
nātnes starptautiskās attiecī
bas Vēstures un filozofijas fa-

VISSVARĪGĀKĀS l î f i 

Pirmdiena, 1997.gada 9.junijs 

U ATTIECĪBAS 

kultātē. Paralēli strādāju "Uni

versitātes Avīzē" (Ilze ir "LU 
Vēstneša" redaktore  oficiālo 
materiālu izdevums), tad par 
somu valodas tulku un gidu, 
piedalos preses apskatu veido

šanā NIP birojā, vēl darbojos 
jaunatnes organizācijā "Jau

natnes akcijas mieram". Mani 
rudenī šajā organizācijā ievēlē

ja par prezidenti, tur darbojos 
četrus gadus. Organizēju jau
natnes apmaiņas nometnes, 
pārsvarā ar Eiropas valstīm. 
Mūsu galvenā ideja - būt tole
rantiem un iecietīgiem, atbal
stīt vienam otru. Tikai tad, ja 
cilvēki draudzējas savā starpā, 
ir iespējams miers. 

P a s t ā s t i t u v ā k p a r sa 
v ā m m ā c ī b ā m . 

— Nākamgad man varbūt 
būs iespēja turpināt mācības 
Holandē savā specialitātē. Es
mu saņēmusi stipendiju uz de
viņiem mēnešiem. Sākumā 

ļ 
nebiju pārliecināta, vai esmu 
izvēlējusies īsto specialitāti, 
bet, ja laika gaitā ir iespēja gūt 
citādāku pieeju mācībām, tas 
ir interesanti. Ārzemēs stu
dentu un mācībspēku attiek
sme pret mācību procesu to
mēr ir citādāka. Šeit nav tik 
plaši pieejama literatūra. Pro
tams, Internets atrisina daudz 
ko, taču ne visu. Mana baka
laura darba nosaukums ir "So
mijas drošība 20. gadsimta 90. 
gados". Tas ir veltīts tieši dro
šībai, kā process nākotnē at
tīstīsies, kādas izredzes šai jo
mā ir Latvijai. Vai uz drošību 
skatās kā uz valsts aizsardzī
bu, vai drošība - tas ir kaut 
kas tāds, ko valsts pati var vei
dot, iesaistoties sadarbībā. Tas 
saistās ari ar jauniešu organi
zāciju. Ļoti svarīgi ir kontakti 
starp cilvēkiem, savstarpējā 
komunikācija indivīdu līmenī, 
tad ari drošība, uz ko cenšas 
iet pasaules valstu valdības, 
tiek veicināta. Jo vairāk val

stis kļūs savstarpēji atkarī
gas - gan ekonomiski, gan po
litiski, gan kultūras ziņā, jo 
vairāk iespējams, ka to starpā 
nebūs militāru konfliktu. 

Vai ar Latvi ju s tarptau
tiskajā kontekstā k ā d s rē 
ķinās? 

- Mūs joprojām nepazīst. 
Daudzu priekšstatos, tajā pa
šā Holandē, labākajā gadīju
mā mēs esam NVS valsts. Mēs 
esam sīka vienība, kaut arī te
ritoriāli tikpat liela kā Holan
de. Mums ir vāji attīstīta eko
nomika, nav nekādu dabas re
sursu. Studentu apmaiņa — tā 
ir informācijas nešana par se
vi gan kā par cilvēkiem, gan 
ari par savu valsti. Pats sva
rīgākais — nedrīkst uztvert 
cilvēkus, uzliekot viņiem zīmo-
gus - tas ir krievs, vai tas ir 
arābs, cilvēks ir jāuztver kā 
individualitāte. 

K ā tu redzi savu nākot 
ni šeit? 

- Man nebūtu nekas pretī 
nodarboties ar pētniecību, ma
ni interesē starptautiskās at
tiecības. Ja uz savu personīgo 
nākotni es skatos diezgan po
zitīvi, jo ticu saviem spēkiem, 
tad par Latviju kopumā grūti 
teikt - var būt visādi. Ja cil
vēkiem klājas slikti, tad bieži 
viņi tajā vaino nevis konkrēto 
valdību, bet demokrātiju kā 
tādu. Visi jau pirmām kārtām 
uztraucas par savu maciņu un 
vēderu. Es personīgi nemū
žam nemainītu to brīvību, kas 
ir tagad, pret padomju laiku. 

V a i tu pati n o n ā c i p ie sa
v i e m d a u d z a j i e m d a r b i e m , 
vai tevi uzaic ināja? 

- Mani visur ir uzaicināju
ši. Rīgas 31. vidusskolā es sā
ku mācīties valodas, holandis-
ki runāju labāk nekā vāciski. 

V a i indivīds v a r k o m a i 
nīt šajā s i s tēmā? 

- Cilvēkam ir iespējas veidot 
un ietekmēt dzīvi, un raudāt, 
ka tagad ir slikti, ir bezjēdzīgi. 
Viens cilvēks varbūt neko mai
nīt nevar, taču var apvienoties. 

"...nedrīkst uztvert cilvēkus, 
uzliekot viņiem zīmogus-' 

tas ir krievs, vai tas ir arābs, 
C ! 'vēks ir jāuztver kā individualitāte. 

Cilvēks žēlojas, ka viņam nav 
naudas - viņš var mēģināt pa
cīnīties, veidot savu uzņēmu
mu. Kāds, kurš nav apmieri
nāts ar sistēmu, var dibināt sa
vu partiju. Galvenais, lai būtu 
iespējas, lai nebūtu tā, ka tevi 
liek cietumā par to, ko tu dari. 
Pārējais viss ir atkarīgs no pa
ša cilvēka. Latvijā viss būs at
karīgs no tā, kāda būs cilvēku 
morāle. Lai, izmantojot savu 
brīvību, viņi neierobežotu citu 
tiesības un brīvību. 

H o l a d e ir bagāta valsts , 
kas šajā vidē uztrauc cilvē
k u s ? 

-Viņi mājās maz apspriež 
valdību un politiku. Viņos nav 
tāds stress, kā šeit, šķiet, vi
ņi mierīgi plūst cauri dzīvei 
un bauda to. Nav šī sasprin
dzinājuma. Jaunus cilvēkus 
tur uztrauc ekoloģiskās pro
blēmas, problēmas globālā lī
menī: Trešās pasaules valstu 
nabadzība, bads Āfrikā. Viņi 
staigā pa mājām, vāc naudu. 
Mans draugs Holandē, tāpat 
kā daudzi studenti, piedalās 
projektā — katru mēnesi sūta 
naudu vienai konkrētai trūcī
gai ģimenei Āfrikā. 

V a i t u vē lētos p a d z ī v o t 
ā r z e m ē s ? 

— Es nezinu, vai uz visiem 

1996./97. AKADĒMISKĀ GADA IZLAIDUMA DATUMI 
Bioloģijas fakultāte 19.j0ni|â 

pīksi.11.00 
Pedagoģijas fakultāte 

Pedagoģijas bakalaura studiju programma 
(latviešu vai. un litmācibu metodika: 
svešvalodu mācību metodika) 

19 jumja 
pīkst.14.00 

Pedagoģijas maģistra studiju programma 19. jūnijā 
pikst.14.00 

Pedagoģijas bakalaura studiju programma 
(darbmācības macibu metodika; vizuālas 
mākslas mācību metodika; veselības un 
sporta izdi№as mac.metodika) 

19.jūnijā 
pīkst.16.00 

Psiholoģijas bakalaura studiju programma 19 jūnijā 
plkst.16.00 

Psiholoģijas maģistra studiju programma 19.juniia 
pīkst.16.00 

Fizikas un matemātikas fakuitate 20.jūnijā 
pīksi 10.30 

Juridiskā fakultāte 20.jūnija 
plkst.14.00 

Ķīmijas fakultāte 
iKrValde-nāra 43i 

20. jūnija 
pīkst.14.00 

Vēstures un filozofijas fakuitate 
Maģistra studiju programmas (izņemot 
vēstures studiju programmu) 

21. jūnijā 
pikst 12.00 

Bakalaura studiju programmas (izņemot 
vēstures studiju programmu) 

21. jūnijā 
pikst. 15.00 

Svešvalodu fakuitate 26 jūnijā 
cikst 11 00 

vestures un filozofijas fakultāte 
Vēstures studiju programmas 26. jūnijā 

pikst. 14.C0 
Ekonomikas Iskuitāte 

Komercztnību studiju programma 27. jūnija 
pīkst. 11 00 

Ekonomikas studiju programma (saimn. 
darbības uzsk. ; konfr. un analizē; 

27. jūnijā 
pīkst. 15 00 

Starptautisko attiecību institūts 
27. jūnijā 
pīkst. 11.00 
(Mazajā aulā; 

Ekonomikas fakuitate 
Ekonomikas studiju programma 
(uzņēmējdarbības ekonomika: 
tautsaimniecības attīstība un reouiešana) 

28. jūnijā 
pīkst. 11 00 

Ekonomikas studiju programma (finanses 
un kredīts; 

28. jūnijā 
pīkst. 15.00 

Filoloģijas fakultāte 30 jūnijā 
pīkst ' 1 • 00 

Krievu filoloģijas studiju programma 30 jūnijā 
pīkst. 14,00 

Teoloģijas fakultāte 1 jūlijā pikst. 
13.00 

Vadības un ekonomiskās informātikas 
fakultāte 

2 jūlijā pikst. 
- - . 00 

Ekonomikas fakultāte 
Ekonomikas profesionālo studiju 
programma (grāmatvedība. analīze, 
audi ts ; 

18 jOliīā 
pīkst 15.00 

laikiem, bet dzīvošana ārzemēs 
ir neatsverama pieredze. Patei
coties "Jaunatnes akcijām mie
ram", esmu piedalījusies dau
dzos semināros, nometnēs ār
zemēs. Esmu pat dziedājusi 
Briselē uz ielas un ar dziedā
šanu pelnījusi naudu! Tā ir pie
redze, kas paplašina redzeslo
ku, un cilvēks sāk pavisam ci
tādāk skatīties uz pasauli. 

Vai tevi p a š u uztrauc Āf
rikas badacietēj i? 

- Es cenšos domāt globāli. 
Protams, vispirms jau domā 
par tuvāko, aktuālāko. Ja arī 
globāli es neko nevaru darīt 
lietas labā, mēģinu apzināties, 
ka ari globālas problēmas ir 
svarīgas. Es nedomāju, ka ir 

, kaut kādi augstāki spēki, kas 
mani vada un kam man būtu 
jāpateicas. Viss ir iespējams, 

un viss ir cilvēku rokās 
Vai tev ir d o m u b i e d r i ? 
- Domubiedru man ir daudz, 

īstenībā jau ar jebkuru cilvēku 
var saprasties. Ja cilvēks ir at
klāts, "čomisks", runā ar otru kā 
līdzīgs ar līdzīgu. Bet problēma 
ir tā, ka studenti ļoti attālinās 
no reālās dzīves, jo viņi kontak
tējas pārsvarā savā starpā. Un 
tad, ja kādreiz iznāk parunāt ar 
bijušajiem klasesbiedriem, es
mu vienkārši šokēta. Rodas mil
zīga starpība, reizēm pat nav 
par ko runāt. Tu viņam stāsti 
savas idejas par cilvēku vienlī
dzību, viņš vienkārši domā: nai-
vā! Man vislabāk patīk būt ko
pā ar cilvēkiem, kuri, lai kas ar 
viņiem notiktu, nesāks celt de
gunu gaisā. Vissvarīgākās ir cil
vēku attiecības. Tev dzīvē var 
būt karjera, izglītība, nauda, bet, 
ja tu esi viens, tev nav cilvēku 
apkārt, tad vienkārši nekam 
nav jēgas. Cilvēkos ir tā dzīves 
jēga. 

Tavs viedoklis p a r studi
j ā m Latvijā. 

- Daudzas lietas Universitā
tē tiek darītas nenopietni un 
formāli. Teiksim kredītpunk-
ti, - es nezinu, vai pasniedzējs 
izrēķinājis, vai tie kredītpunk-
ti tiešām atbilst 40 mācību 
stundām. It kā jau saka, ka stu-

U z m a n ī b u ! 
LATVIJAS TEHNO

LOĢISKAIS PARKS vei
do datu bāzi un informā
cijas katalogu par zinātņ-
ietilpīgu produkciju Latvi
jas augstskolās. 

Lūdzam iesniegt mate
riālus: 

LAILAI ELĪNAI 
Kaļķu ielā 1 - 3 1 0 
LV -1658 , Rīga 
Telef.: 7210808 
Fax: 7820378 
No univeritāšu darba 

grupām un struktūrvienī
bām informācija un ilus
tratīvais materiāls tiks ie
vietots katalogā bez mak
sas. 

dentam pašam jāizrāda inicia
tīvu, bet, ja viņam ļoti daudz jā
dara un viņam nav pateikts -
tev līdz nedēļas beigām jāizla
sa šis konkrētais raksts un jā
uzraksta par to eseja, daudz 
studentu to ari neizdarīs. Šeit 
tu skraidi apkārt, pelnot nau
du. No vienas puses, mācībspē
ki saka, ka tie nav nekādi stu
denti, kas nevelta visu laiku 
mācībām, bet tā ir runga ar di
viem galiem. Bez naudas arī 
nav iespējams. Tagad mums 
kursa kā tāda nav, katrs esam 
par sevi, un katrs domā par to, 
kā dabūt diplomu. Studentiem 
pašiem ir jāorganizējas, lai cī
nītos par savām tiesībām, ne
vis tikai vaļējām mutēm gaidī
tu, ko mācībspēki iedos. 

Ārzemēs ir šīs studentu orga
nizācijas, kas piedalās mācību 
kursu novērtēšanā. Es noteikti 
esmu pret mutiskiem eksāme
niem, jo, manuprāt, tie ir neob
jektīvi. No psiholoģiskā viedok
ļa studentam tas ir liels stress, 
grūti patiesi novērtēt, ko tādā 
bridi cilvēks zina vai nezina. 

K o t u lasi b r ī v o s br īžos? 
— Brīvā laika man praktiski 

nav. Pēdējā grāmata, ko lasīju, 
bija holandiešu valodā, pilna 
anekdotēm. Es reizēm lasu ci
tās valodās un domāju, cik jau
ki būtu to grāmatu pārtulkot 
latviski. Pagaidām esmu tulko
jusi tikai mutiski, varbūt varē
tu pārtulkot ari grāmatu. Bet 
man liekas, ka tulkotājam jā
strādā loti sistemātiski. Es va-
ru šausmīgi daudz izdarīt, bet 
tad man ir jāatpūšas; un es sē
žu visu dienu un domāju, cik 
šausmīgi daudz vēl jāizdara... 
Man ir sapnītis, kad beigsies 
eksāmeni, vienkārši atpūsties. 
Gribētu aizbraukt uz kādu no
metni, lai man pašai nebūtu ne
kas jāorganizē, teiksim uz Če
hiju. Gribētu kādreiz aizbraukt 
uz Gruziju. Nekad neesmu bi
jusi kalnos. ® 

Vēlam mūsu 
ILZEI 

veiksmi eksāmenā! 

Sarunājusies ANDA LASE 

LATVIJAS 
UNIVERSITĀTES 

absolventu ievērībai! 

LU Starptautisko attiecību 
institūts turpina dokumentu 
pieņemšanu: 

- maģistra studiju apakšpro
grammā "Starptautiskās attie
cības", uzņem ekonomikas un 
tiesību zinātņu bakalaurus. 
Studiju ilgums: klātienē - 2 ga
di; neklātienē - 3 gadi; 

- profesionālo studiju pro
grammā "Starptautiskās eko
nomiskās attiecības". Studiju 
ilgums: klātienē - 1 gads, ne
klātienē - 2 gadi. 

Dokumenti jāiesniedz līdz 
1997. gada 3. jūlijam LU 
Starptautisko attiecību insti
tūtā, Rīgā, Mārstaļu ielā 28/30, 
28. telpā, tālr. 7 226372. 
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PAROLE - MŪSĒJIE " - D A T O R I , M Ū Z I K A , U N I V E R S I T Ā T E S A V Ī Z E . . . 
Jau vairāk nekā divus gadus Universitātes Avīzē 

strādā cilvēks, no kura lielā mērā ir atkarīgs tas, vai 
avīze nonāks pie lasītājiem, vai nē. Šis cilvēks ir mū
su datorspeciālists JĀNIS ZUTERS. Visu laiku viņš 
ir bijis kopā ar pārējiem, un es laikam nekļūdīšos, ja 
teikšu, ka visi esam pieraduši pie klusā, nosvērtā pui
ša, uz kuru vienmēr var paļauties un kurš nekad ne
atsaka palīdzēt gan ar padomu, gan ar darbiem. Bet, 
gribot negribot, nākas konstatēt, ka šogad Jānis beidz 
ceturto kursu. Tāpēc vēlos arī lasītājus nedaudz ie
pazīstināt ar cilvēku, kurš ilgu laiku ir gādājis, lai 
avīze būtu viegli lasāma un vizuāli izskatīga. 

- Kā tu nokļuvi Latvijas nas tematiku un mainīgu ko-
Universitātē? 

- Latvijas Universitātē es 
nonācu 1993. gadā, būdams 
četrus gadus vecāks par pārē
jiem, kas tajā brīdī stājās Uni
versitātē. Pa tiem gadiem es 
biju pabijis Zviedrijā, pastrā
dājis tur lauksaimniecībā un 
pamācījies Latvijas Lauk
saimniecības universitātē. 

- Kāpēc izvēlējies tieši 
Fizikas un matemātikas fa
kultāti? 

- Tad, kad pēc Bulduru teh
nikuma aizgāju uz Jelgavu, 
pirmajā kursā, virspusēji sa
stopoties ar kompjūteriem, es 
sapratu, ka tas ir tas, kas man 
patīk. 

- Kādi bija studiju gadi 
LU, salīdzinot ar Jelgavu 
vai Bulduriem? 

- Jāatzīst, ka Universitātei 
ir cits līmenis. Universitātei 
tas ir augstāks. Viennozīmīgi. 

- Kas tev visvairāk pali
cis atmiņā no studiju ga
diem LU? 

- Grūti pateikt... Universi
tātes Avīze. Tāpēc, ka lielāko 
daļu no visa laika tā ir bijusi 
blakus. Otrā kursa vidū es sā
ku šeit strādāt. Protams, Uni-
versitātes A vīzei ir j ārēķīnās, 
ka tai nevar būt stabili kadri. 
Tā ir studentu avīze ar sezo-

lektīvu. Un salīdzināt ar citām 
avīzēm to arī nevar. Man ir 
grūti novērtēt Universitātes 
Avīzē strādājošos, jo pirmais 
skats uz avīzi ir, kā tā sa
likta kompjūterā. Un tas, 
protams, ir izbojāts skats, 
jo nevar novērot darba 
specifiku. Mani pašu vai
rāk interesē nevis pa
sniegšanas veids, bet gan 
pati informācija. 

- Tu teici, ka Univer
sitātes Avīzes kadri ir 
manīgi, bet kas licis tev 
tik ilgi palikt mūsu avī
zē? 

- Šis ir ilgs laiks Uni
versitātes Avīzei, taču ne dar
ba vietai vispārīgi. Studijas un 
Universitātes Avīze man ir li
cies kā viens veselums. 

Visinteresantākais laiks bi
ja pirms Universitātes, Buldu
ru laikā. Uz Universitāti es nā
cu jau nopietni mācīties. 

- Pastāv tāds uzskats, ka 
LU neļauj pilnībā izbaudīt 
studentu dzīvi... 

- Man ir ar ko salīdzināt, un 
tik tiešām Jelgavas universi
tātē, kur mācās mana māsa, 
viss ir citādāk, lai gan tas ne
daudz ir atkarīgs arī no katra 
cilvēka atsevišķi. Tur viss ir 
brīvāk, bet, vai tā ir labi, tas 

ir strīdīgs jautājums. Es izvē
los Universitāti. 

- Kādi, tavuprāt, ir Uni
versitātes pasniedzēji? 

- Jāsaka, ka esmu diezgan 
labās domās par savu - Fizi
kas un matemātikas fakultā
ti. Ir bijuši daži gadījumi, kad 
šis uzskats nedaudz sācis ško-
bīties, piemēram, dažu pasnie
dzēju pasniegšanas un novēr
tēšanas stils, kur vērā tiek 
ņemts nevis tas, cik daudz tu 
zini, bet gan, cik dienas pēc no
teiktā termiņa tu nodod savu 
darbu. Protams, arī tam ir sa
va nozīme, bet ne jau tik ļoti, 
ka dod 90% no kopējā novēr-

(interese 
nevis pasniegšanas veids, 
^ gan pati informācqa." 

tējuma. 
- Ko darīsi pēc beigša

nas? 
- Protams, es mūžīgi ne

strādāšu Universitātes Avīzē, 
jo gribu strādāt atbilstoši spe
cialitātei, bet, kur konkrēti, vēl 
nezinu. 

- Kā ar tālāk mācīšanos? 
- Tas ir pats par sevi. (Jā

nis nevēlējās stāstīt par sa
viem nākotnes plāniem -
māņticība?! — aut.) 

- Kas tevi interesē vēl 

bez kompjūteriem? 
- Kompjūteri ir tikai līdzek

lis kaut kā sasniegšanai. Ma
ni vēl interesē mūzika. Man 
nav muzikālās izglītības, to
mēr es nodarbojos ar mūzikas 
izpēti ar datora palīdzību. Pats 
es nedaudz spēlēju akordeonu 
(Jānis dzied arī korī "Juven
tus" - aut.). Akordeons ir in
teresants mūzikas instru
ments, kuram pavadījuma po
gas ir sakārtotas atbilstoši mū
zikas teorijas likumiem pa 
kvintām, kas ļoti sekmē mu
zikālo domāšanu. Pateicoties 
šim instrumentam, esmu no
nācis līdz savai bakalaura dar

ba tēmai par akordu 
pievienošanu mūzikai. 

- Nedaudz pastāsti 
par savu bakalaura 
darbu... 

- Lai saprastu manu ba
kalaura darba tēmu, neva
jag būt datoriķim. Drīzāk 
būtu jāsaprot kaut kas no 
mūzikas. Manā bakalaura 
darbā ir aprakstīts, kā ar 
rēķināšanas līdzekļiem no 
melodijas nonākam pie 
vienkāršiem pavadījuma 

akordiem. Pagaidām es ņemu 
vienkāršas melodijas, taču do
māju pie šīs tēmas strādāt ari 
turpmāk, tāpēc melodijas va
rēs kļūt sarežģītākas, un ari 
akordi būs skaistāki. 

- Vai tu domā savu baka
laura darbu arī kaut kur iz
mantot? 

- Ar matemātisko skatu uz 
mūziku ir liela problēma: tā 
gan skaitās tēma, kas ir divās 
nozarēs: mūzikā un matemā
tikā, bet, no otras puses, ne 
viena, ne otra to neņem par 
pilnu. Tiem, kas pārstāv mū
ziku, liekas, vai tad nu kāds 
varēs pārspēt mūziķus un ka 

tā ir tikai muļķošanās, un da-
toriķi domā tāpat, tikai no 
otras puses. Ir pat tāds tei
ciens, ka matemātiskā muzi-
koloģija ir zinātne pati sev. Šo
brīd es visā tajā redzu intere-
santumu un smadzeņu vingri
nāšanu. Ko es varētu atbildēt 
mūziķiem, kas uzskata, ka 
mana darba tēma ir tukša lai
ka izniekošana? Es šaubos, ka 
kāds mūziķis nicinoši izsakās 
par tādu tēmu, kā mākslīgais 
intelekts, kas skaitās cilvēka 
domāšanas ielikšana datorā. 
Es teiktu, ka mans darbs ir da
ļa no cilvēka muzikālās domā
šanas nevis mūzikas teorijas 
ielikšanas datorā. Mūzikas 
teorija ir domāta cilvēkiem, 
kas jau dzird mūziku. Pēc tam 
viņus ierobežoja viņi nedzird 
tā, kā vajadzētu. Kompjūte-
ram dzirdes nav, un tam viss 
ir vienkārši jāizrēķina. 

- Bet vai nākotnē nevar 
pienākt tāda diena, kad vi
sa mūzika var tikt veidota 
ar datora palīdzību? 

- Es tā nedomāju. Tā ir ti
kai matemātisku principu 
meklēšana mūzikā, nevis kon
kurences meklēšana kompo
nistiem. Tas ir mēģinājums iz
prast muzikālo domāšanu. 

- Ko tu gribētu pateikt 
tiem, kas vēl šaubās nākt 
uz Universitāti vai iet kur 
citur? 

- Ja gribat mācīties, Uni
versitāte ir īstā vieta, ja domā
jat, ka, nopietni mācoties, ne
varēsiet izbaudīt studentu dzī
vi, tad tas tā nav. Pasākumi ir 
pietiekoši, un studentu dzīvei 
te blakus ir pielikta arī nopiet
na mācīšanās. $ 

Veiksmi tev, Jāni! 
INGA BĒRZIŅA 

KAD PASAULE IENĀK TEVĪ 
Jau krietni sen visā pasau

lē, bet salīdzinoši nesen mūsu 
valstī ir ieviesusies datoru lie
tošanas sistēma, kuras lietoša
na un iespējas ir praktiski ne
ierobežotas. Tā ir pazīstama ar 
nosaukumu INTERNET j eb 
WORLD WIDE WEB. Šīs sistē
mas lielākā priekšrocība ir tā, 
ka datori tiek sasaistīti kopā ar 
telefona līniju palīdzību. Šī sis
tēma, kas nezinātājam liekas 
noslēpumaina un mistiska, pat 
leģendām apvīta pēc savas bū
tības ir ļoti vienkārša. Bet no 
sākuma vispazīstamākā leģen
da. 

Daudzi fantasti uzskata, ka 
datori Interneta tīklā ir sasais
tīti tā, ka tur ar laiku varētu 
rasties mākslīgā dzīvība, un 
katrs viens vesels dators ir kā 
viena smadzeņu šūniņa, kas vi-
sas kopā veido milzīgas mākslī
gās smadzenes. Kāda daļa pa
tiesības tur varbūt arī ir , jo da
tors jau tagad ir apgādāts ar 
praktiski visiem maņu un rep
rodukcijas orgāniem. Visas šīs 
iespējas tiek nodrošinātas arī 
darbojoties ar Internetu. 

Kas tad ir Internets un kā to 
lietot? Lai lietotu šo sistēmu, 
galvenais ir labi zināt angļu va
lodu, kaut gan daudziem pilnī
gi pietiek ar vēlēšanos to apgūt 
un nedaudz pacietības. 

Darbs tiek sākts ar datora sa
vienošanu ar modemu un telefo
nu. Ar telefona palīdzību signāls 
nonāk līdz informācijas glabātā
jam serverim, kas nodrošina kat
ra individuālā datora lietotāja dar
bu Internet tīklā. Viens serveris 
apkalpo daudzus datora lietotājus, 
bet tādu serveru ir daudzi tūksto
ši. Šādā veidā datora lietotājs pie
kļūst meklēšanas sistēmai. Mek
lēšanas sistēma palīdz nodrošināt 
datora lietotāju ar nepieciešamo 
informāciju. Ir ļoti daudz un da
žādu iespēju kā un ko meklēt. Šeit 
var atrās praktiski visu, sākot ar 
jauniem izgudrojumiem datoru 
tehnoloģijā un beidzot ar iepazī
šanās sludinājumiem un dažādu 
slavenību personiskajām lappu
sēm, kur var tos redzēt vai iegūt 
nepieciešamo informāciju. Lai to 
izdarītu ir nepieciešams kontak
tēties ar kādu no meklēšanas sis
tēmām un ievadīt nepieciešamo 
vārdu vai vārdu savienojumu ang
ļu valodā. Tas ir jāizdara ļoti pre
cīzi citādi var saņemt pilnīgi ač
gārnu vai nevajadzīgu datu bāzi. 
Meklēšanas sistēma, no kurām 
pazīstamākās ir Yahoo, Altavista, 
Infoseek un citas parāda uz ekrā
na nepieciešamās direktorijas, kur 
varētu būt atrodama dotā infor
mācija. To sistēmapati sarindo se
cībā, kura liekas tai visracionālā
kā. Tad atliek tikai ar peli uzspiest 

uz izvēlētas lappuses un tā pati at
veras. Otrs meklēšanas variants 
ir vieglāks, bet tur ir nepiecieša
ma dotās lappuses Interneta ad
rese. Pie kam precīza, jo reti kad 
izdodas atrast vajadzīgo vietu, lie
tojot nepareizu adresi. Daudzi In
terneta lietotāji pavada pie ekrā
na daudzas stundas, līdz viņu 
meklējumi vainagojas panāku
miem. Bet tas parasti ir daudz āt
rāk, nekā izmantojot bibliotēku 
vai citus informācijas ieguves ce
ļus. Daudzas lappuses ir veltītas 
jaunākajiem sasniegumiem dato
ru tehnoloģijā. Ir iespējams spē
lēt dažādas spēles, kā arī iepazī
ties un "parunāt" pa Internetu ar 
domubiedriem. Eksistē speciāla 
sistēma, kuru var uzstādīt savā 
datorā un, kuru lietojot, var sarak
stīties ar cilvēku praktiski jebku
rā pasaules valstī. Tiek pārrunā
tas dažādas problēmas. Pa tīklu 
var arī daudz ko nosūtīt. Sākot no 
vēstulēm un beidzot ar dažādām 
apsveikuma atklātnēm dažādiem 
dzīves gadījumiem, sākot no dzim
šanas dienām un beidzot ar vien
kāršu drauga uzmundrināšanu 
vai skumju izteikšanu. Var izvei
dot savu personīgo lappusi, kurā 
atstāt informāciju par sevi, foto
grāfiju, intereses, kā ari adresi, uz 
kuru uzrakstīt vēstuli. Kā jau vi
sur eksistē arī sistēmu noziedznie
ki, kuri šādā veidā piekļūst slepe
nai informācijai, vai paralizē citu 
datoru darbu. Tikai atšķirībā no 
citiem noziedzniekiem, tie paras

ti ir bāli puišeļi ar biezām brillēm 
un sarkanām acīm. Ārzemēs ir pat 
pēdējā laikā noteikta slimība, ku
ru sauc par Interneta sindromu, 
un par šīs slimības upuriem uz
skata cilvēkus, kuri pavada pie 
tīkla vairāk nekā četras stundas 
katru dienu. Tas tiešām ir ļoti vi
linoši. Tas ir kā narkotika, kas ie
māna sevī, bet, no otras puses, sa
biedrībai un cilvēkam noderīga 
narkotika. Izklaides un biznesa in
dustrijas viens no lielākajiem sa
sniegumiem. Ja jums ir problēmas 
ar angļu valodu, daudzās lappu
sēs Jūs varat atrast tekstus un 
materiālus citās valodās. Kur nu 
vēl prieks par dažādiem animatī-
viem zīmējumiem, dažāda rakstu
ra fotogrāfijām vai pat videoierak
stiem. Tie gan prasa datorus ar lie
lu atmiņu. Iepatikušās lappuses 
var atzīmēt ar speciālu grāmatzī
mi un atgriezties vēl un vēl. Ir arī 
maksas pakalpojumi, kurus lieto
jot vajadzīga kredītkarte. Ir pat 
speciālas organizācijas, kuras no
darbojas ar speciālu maksas infor
mācijas izplatīšanu. 

īpaša saruna ir par vēstulēm. 
Tās rada iespēju lēti un bez tele
fona palīdzības sarakstīties ar 
draugiem visā pasaulē, dibināt 
biznesa kontaktus, uzzināt visu 
par iemīļotu personu, to neredzot, 
nosūtīt zīmējumus, datoru pro
grammas. Ļoti bieži gadās, ka pa
teicoties šai sistēmai, cilvēks ie
mācās rakstīt angliski. Kad vēs
tule ir saņemta, uz ekrāna parā

dās speciāla izsaukuma zīmīte 
un atliek tikai izlasīt. Var sa
ņemt dažādu informāciju, ko sū
ta speciālas organizācijas regu
lāri. 

Par Internetu varētu stāstīt 
daudz un tā iespējas nepār
traukti pieaug. Bet reti kurā 
mājā ir dators ar modemu, ci
tiem papildus aprīkojumiem ne
maz nerunājot. Atrisinājums ir 
vienkāršs - Jūs gaida VR STU
DIO, kura_ atrodas Tērbatas ie 
lā 10/12. Šeit Jūs varat piere
dzējušu speciālistu vadībā ap
gūt un lietot Internetu, abonēt 
un lietot e-mailu jeb sarakstes 
sistēmu, atvērt savas lappusī
tes, kā arī pabūt virtuālajā rea
litātē. Ar Interneta palīdzību at 
rast biznesa vai dzīves partne 
rus, informāciju mācību darbam 
vai redzeslokam, vai vienkārši 
paskatīties bildītes. Nāciet un 
Jūs nokļūsiet citā pasaulē, kas 
padarīs skaistāku Jūsu dzīvi. 

GUNTARS JA UDZEMS 
Tel: +371 7283180 
Fax: +371 7322144 
E-mail: org@vrstudio.eunet.lv 

mailto:org@vrstudio.eunet.lv
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s t u d e n t u p a d o m e s 
ĪSZIŅAS 

• Kādā no iepriekšējiem numuriem Studentu padome jau infor
mēja, ka ir iespējas piedalīties starptautiskajos studentu saietos -
konferencēs Slovēnijā un Ungārijā. Uz augustā notiekošo konferenci 
Pečā, Ungārijā ir pieteikušies trīs Latvijas Universitātes studenti, 
kas visi tika ari akceptēti. 

Kā zināms, ungāru puse sedz visus uzturēšanās izdevumus un šiem 
studentiem pašiem būs jāsedz tikai ceļa izmaksas. Prieks, ka viņi 
izmantoja šo lielisko iespēju, lai viņiem veicas ! 

• Studentu padomes Juridiskā komisija ir ķērusies pie Studentu 
iekšējās kārtības noteikumu izstrādāšanas. Jautājumi, ko tie varētu 
skart ir, piemēram, studentu un pasniedzēju attiecības, eksāmenu lik
šanas kārtību utt. Mēs vēlētos dzirdēt ari jūsu priekšlikumus šajā sa
karā. Varat tos iesniegt rakstiski, mutiski - Raiņa 19 -106.telpā vai 
pa tāruni 7223701 Aigaram, Ģirtam vai vienkārši sekretārei. 

TflS NU BEIDZOT IR NOTICIS!!! 
KAS? Jaunā STUDENTU PADOMES ēstuve, ieskrietuve, kafū-

zis, barčiks, kroģelis, pubs utt. 
KUR? LU galvenās mājas intīmākajā pagrabiņā. 
KAD? Jau rudenī, kad lapas birst un kurmīc meklē, kur var ēst. 
PAR CDI? Pa LETO picas, salāti un ali, kā arī viss pārējais. 
KAM? Visiem, kas grib ēst un ne tikai. 
KĀPĒC? Tāpēc, ka forši. Vai ne ko, A?! 

Jūsu mīļā, labā LU Studentu padome 

ATSAUKSMES PAR SEMINĀRU 
JŪRMALĀ 

Kādā jaukā pavasara dienā Latvijas augstskolu studentu 
zieds nolēma pagodināt ar savu klātbūtni LSA un "F. Nauma-
ņa fonda" organizēto semināru Jūrmalā. Bija salasījušies la
bākie no labākajiem, gudrākie no gudrākajiem, spicākie no 
spilgtākajiem un citi KNZ atbalstītāji. 

Latvijas Universitāti pārstāvēja Ekonomikas fakultātes Studen
tu pašpārvaldes priekšsēdētāja Signe Andersone un skandalozi sla
venais KNZ pārstāvis Didzis Ustups. Pēc dalībnieku atziņas semi
nārs bija izdevies. Tā laikā dalībniekiem tika dota iespēja iesaistīties 
galvu reibinošās dikusijās, papīra karos, pašslavinošās runās un ci
tās darbībās. Nelielas neērtības radīja fakts, ka daļa no diskusijas 
notika svešvalodā. 

Tomēr tas netraucēja raženam darbam un informācijas iegūšanai. 
Katram tā dalībniekam bija reāla iespēja iekļauties diskusiju virpulī 
(brīžiem tās padevās itin dzīvas). Protams, semināra kolorītākie da
lībnieki bija no Latvijas Universitātes, kam par pierādījumu kalpo 
izsniegtie atzinības raksti un goda vimpeļi. 

Par semināra rozīnīti kļuva LR Ārlietu ministra Valda Birkava 
vizīte. Viņa uzruna izraisīja interesi studentu vidū. Patiesu sajūs
mas vētru izraisīja Birkava kunga atgriešanās vakara neoficālajā daļā. 
Par vakara moto kļuva sauklis "Valdis neko nesola, bet tur vārdu!" 
Kā apstiprinājums tam bija atvestās divas kastes putojoša brūna šķid
ruma. Paldies! 

Nākošajā (pēc kārtas otrajā) dienā diskusijas turpinājās ierastajā 
gaitā, kuras patīkami pārtrauca sātīgās maltītes. Semināra oficiāla
jā noslēgumā mēs dzirdējām daudz labu vārdu un solījumu, ka šis nu 
gan nebūšot pēdējais šāds seminārs. 

Par šīs dienas koloritāko pasākumu izvērtās ekskursija uz ledlau
zi "VARMA", ko gan, taisnību sakot, apmeklēja tikai paši izturīgākie 
un viltīgākie. 

Nobeigumā varētu tikai piebilst, ka pasākums tiešām bija labs, jo 
mums patika. 

KNZ konkurss 
Dārgie KNZ fani un fanes, visi mūsu atbalstītāji! Diemžēl ir pie

nācis laiks uz īsu bridi pārtraukt mūsu nu jau par tradīciju kļuvu
šo, skandalozi slaveno KNZ konkursu! Bet bēdām nav vietas, jo 
vasara nemaz nav tik gara! Nebijām nemaz iedomājušies, ka mū
su konkursam būs tik liela piekrišana! Pa šo neilgo laiku mēs pa
guvām jūs iemīlēt! Kaut gan gaidījām tikai konkursa atbildes, bie
ži tika saņemtas arī vēstules, kurās atradām mīlestības apliecinā
jumus! Ar īpaši krāšņām atbildēm un rasējumiem izcēlās kāds jau
neklis vārdā Jānis Svinskis! Konkursa dalībnieku vecuma diapo-
zons bija plašs! Šeit var minēt pastāvīgo konkursa dalībnieci Dž., 
kurai jau pāri 60! Piedaloties KNZ rīkotajos konkursos, viņa atkal 
jūtas jauna un atceras savus nerātnos studiju gadus Bioloģijas fa
kultātē (tas taču ir tik patīkami, ka tik daudziem mēs izraisām 
interesi)! Viņai ir pat izzudušas grumbas! 

Pēc daudzkārtējiem jautājumiem, mēs atbildam, ka Saeimas 
vēlēšanās mēs vēl netaisāmies kandidēt! Politika mums neinte
resē, jo mēs esam vienīgie, kas kosmosa noslēpumus zin'! 

Protams lielu interesi mūsos izraisīja KNZ fanu kluba ierosi
nātais vasaras konkurss! Jūs varat sūtīt savus foto (pilnā augu
mā ar apģērbu) un īsu savu dzīvesrakstu! Balva - vienkārši fan
tastiska! Iespēja sagaidīt "Zvejnieksvētkus" Kolkā kopā ar ekse-
lentajiem KNZ pārstāvjiem! Priekšroka tiek dota skaistām dā
mām! Tomēr apsolām, ka zaudētāju nebūs! Sirsnīgs rokasspie
diens tiks ikkatram! 

Novēlam visiem labi atpūsties, sapūsties, bet ne pārpūsties! 
Skandalozi slavenie KNZ sveic ari visus absolventus viņu lielajos 
svētkos! Mēs jau saprotam jūsu skumjas un ilgas pēc mums, bet 
KNZ jau ir visur un vienmēr! Mēs solām jūs neaizmirst ari ārpus 
Universitātes sienām! 

Gaidām vēstules ar foto! 
Mēs jūs visus mīlam! 
Mūžam Jūsu KNZ 

T R A K O V A D Ī B N I E K I 
Bija agrs 8. maija rīts. Kā jau pa

rasts ceturtdienas rīts - ārā spīdēja 
saule, čivināja putniņi, un nekas it 
kā neliecināja par to, ka dažu turp
māko dienu notikumi stipri novir
zīsies no ierastās "orbītas" Bija sā
kušās "trakās" Vadībnieku die
nas"! 

Viss sākās ar FSP vēlēšanām, 
kuras ceturtdien notika gandrīz vi
sas dienas garumā. Tika ievēlēti 15 
jauni un "veci" pašpārvaldes "dar
boņi" Tāpat šajā dienā notika sacen
sības fakultātē, kurās piedalījās vai
rākas komandas. Un kā vēlāk izrā
dījās, tad vissīvākā cīņa gan "fakī" 
gan Pumpuros izvērsās starp eko
nomu un vadībnieku pašpārvalžu 
"drošajiem un veiklajiem", tiesa gan, 
ar mainīgām sekmēm. 

Pēc ārēji it kā mierīgajiem die
nas notikumiem, nakts likās nebei
dzami gara un tumša, jo tā vien gri-

bija samanāms ārpus mājiņas un 
gultiņas. 

Rītam jau esot gabalā, visi sāka 
rosīties un gatavoties sestdienas 
centrālajam notikumam - zelta gro
za bumbas turnīram. Tajā piedalī
jās gan vakarējie, gan jaunatbrau-
kušie - kopumā savācās paprāvs pū-
lītis komandu (16) un vēl brangāks 
skatītāju un atbalstītāju bariņš. 
Basketbola monstri sadalījās ko
mandās - 2 puiši + 1 meita. Par Va
dībnieku dienu čempionu titulu iz
vērsās nežēlīga cīņa, un lai kaut ne
daudz atvēsinātu kaujas laukā sa
karsušos prātus un galvas, ik pa brī
dim uzpilēja kāda spirgta lietus lā
se. Un, kad diena nebija vēl 
pusē, uzvarētāji jau bija zinā
mi. Komanda, kura saplūca 
lielākos laurus un pilnībā at
taisnoja savu nosaukumu 
"One", saņēma bagātīgas bal-

sagurušas. 
Bet vēl nebija gana saulei sā

kot krist jūrā, visi gatavojās "vare
no zemes kārpītāju" sacīkstēm jeb 
virves vilkšanai. "Novācās" astoņas 
spēkavīru un spēkasievu komandas 
(3 vīri + 2 sievas), kas, lai iebiedētu 
savus pretiniekus, visādi dižojās pa 
pludmali. Gala rezultātā savu "īsto 
seju" parādīja vadībnieku studentu 
pašpārvaldes komanda ar maldino
šo nosaukumu "Sanese 1 m", aizvel
kot pārējos uz vēžu ziemošanas vie
tām. 

Pēcpusdienas oficiālie pasākumi 
noslēdzās ar jautrajām stafetēm. To 
dalībnieki demonstrēja savu prasmi 

Zelta groza bumbas fināla cīnījās "ONE" un "SANESE lm " 

bējās sagaidīt nākamo dienu un gal
venais - dienas beigas, kad draudē
ja sākties visas neprātīgās un tik
pat trakulīgās lietas. 

Sākās viss tā... 
Pumpuri, jūra, kempings. Pulk

stenis nosita septīto vakara stundu. 
Kā jau ieplānots, pasākuma svinīgo 
un pompozo atklāšanu ar savu klāt
būtni pagodināja lietus jestrās šal
tis. Skanot ārkārtīgi pacilājošai mū
zikai, tika teikta atklāšanas runa un 
uzvilkts dalībnieku karogs. 

Tad, nesagaidot lietus mitēšanos, 
tika dots starts Pumpuru lielajam 
skavindžerim, kurā piedalījās gan
drīz visi klātesošie. Jāpaveic bija 
daudz - sākot ar kempinga teritorijā 
esošo mājiņu saskaitīšanu, prasmi 
orientēties savā atrašanās vietā, no
teikta čiekuru skaita savākšanu un 
beidzot ar (ie)spēju ziedot 3 santīmus. 
Bez tam katrai komandai bija izde
vība nodemonstrēt savus mākslinie
ciskos talantus - tupjoties un dziedot 
mīļāko dziesmu. 

Tālāk pludmalē sekoja vadībnie
ku tradicionālais "Skotu viskijs", ar 
kura palīdzību pasākuma dalībnie
ki, turoties pie deguniem un skrie
not uz riņķi, varēja noskaidrot sa
vas koordinācijas spējas. 

Līdz ar tumsas iestāšanos, sa
vu vārdu teica "Papardes zieds", 
kura rīkotie konkursiņi izsauca 
patiesu līksmību un gaviles. 

Protams, pa vidu pārējiem noti
kumiem visi virpuļoja ugunīgās un 
elpu aizraujošās dejās, kulmināciju 
sasniedzot limbo sacīkstē. 

Kad nu viss bija gana "briedis", 
varēja sākties nakts visilgāk un ne
pacietīgāk gaidītais notikums - spē
košanās alus dzeršanā, kas bija ie
spējama, pateicoties "Aldara" dāsna
jai sirdij. Piedalīties gribētāju pul
ciņš bija brangs - gan puiši, gan mei
tas. Visizturīgākais vīrs izrādījās 
kāds ekonoms, bet visietilpīgākā sie
va bija pati vadībnieku FSP prezi
dente. (Tagad klīst baumas, ka tā
dēļ viņa ir atkārtoti ievēlēta šajā 
amatā.) 

Nakts dziesmas un dejas ilga līdz 
pat pirmajai gaismiņai un pirma
jiem gaiļiem, kad vairs tikai retais 

vas no "Stimorol", "Latvijas Balza
ma" un "Aldara" Tukšā nepalika ari 
pārējie godalgoto vietu ieguvēji. Bez 
tam tika pasniegti arī ekskluzīvi 
diplomi, kuri tapa īpaši Vadībnieku 
dienu pasākumu veiksmīgākajiem 
dalībniekiem. 

Nākamās sacensības - volejbols, 
kur komandā piedalījās trīs puiši un 
viena meitene. Pludmalē notiekoša
jiem mačiem nespēja traucēt pat uz 

ievērojamiem apgriezie
niem ie-

Vadībnieku studentu 
pašpārvaldes zemes kārpītāju 
komanda "Sanese lm" velk 
sa vus pretiniekus uz vēžu 
ziemošanas vietām 

mest mērķī bumbiņas no dažādiem 
stāvokļiem, zibenīgi pārvietoties ar 
maisiem un lielajiem zvejnieku zā
lājiem, kā arī tika vērtēti dalībnie
ku (puišu) žilbinošie smaidi. Bet par 
nakts notikumiem - kas lai to zina... 

Vadībnieku dienu pēdējais rīts 
bija ausis. Vēl dzīvi palikušie ļauži 
smaidīja un laimīgi bija sagaidījuši 
saulaino svētdienu, lai vēlāk dotos 
atrādīties savām mīļajām māmi
ņām, jo tā bija māmiņu diena! 

Tā pagāja šīs prieka, azarta un 
trakulību pilnās Vadībnieku die-

nas'97. Taču cil-

LQk'a»-daļiņa n 
"'nassvētdien 

tais vējš. Par daudzo 
spēļu (piedalījās 14 komandas) 
spraigumu un spriedzes uzturēšanu 
rūpējās "vietējais" komentētājs, 
kurš visus "pārsteidza" ar savām ek-
selentajām un iespaidīgajām vācu 
valodas zināšanām, kuras lika 
smieklos locīties ne vienam vien spē
ļu dalībniekam un vērotājam. 

Pēdējais dienas sporta notikums 
bija 7V7Jr futbols. (Ja kāds nezina, 
tad Twix fatbolsir krietni vien "asi
ņains" pasākums, kur komandā ir 
divi jaukti pāri, kuriem kājas sasie
tas cilpā.) Tā kā šajā laikā Rīgā ri
sinājās Karaļu mačs, tad klātesošo 
skaits vairs nebija tik liels, taču pie
dalījās veselas astoņas komandas, 
kuras pēc azartiskās "vārtīšanās" 
pludmales smiltīs, bija krietni vien 

vēki! Tas vēl 
nav viss! Ja tev nebija iespē
jams nokļūt Vadībnieku dienu noti
kumu virpulī vai arī vienkārši vēl
reiz gribas izbaudīt ko līdzīgu, tad 
sacel austiņas un klausies! 

Atkal briest. Un būs. Dažas 
trauksmainas dienas Gaujā un Gau
jas krastos. Laiks: 4. - 6. jūlijs. Tā 
kā jāsāk gatavoties un meklēt ūdens 
pārvietošanās līdzekļus, teltis utt. 

Sīkāku informāciju drīzumā va
rēs saņemt gan mūsu pašpārvaldē, 
gan arī informācijai paredzētajās 
vietās un nevietās. 

Tam jābūt baigajam... 
VADĪBNIEKI 
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Viss plūst un mainās, daži pa
sākumi plaukst un zeļ, daži mirst 
dabīgā nāvē, dažus izdodas rea
nimēt. Zem Bioloģijas fakultātes 
Studentu padomes platā spārna 
atdzīvojās viens no pieciem ikga
dējiem fakultātes studentu svēt
kiem - "Mediums". Tas ir pasā
kums, ar kuru 3. kurss atzīmē sa
vu mācību laika viduspunktu, pēc 
senas tradīcijas iepriecinot sevi 
un pārējo kursu studentus ar pir
ti, dažādām atrakcijām, alus mu
cu, smalkām uzkodām utt. 

Saulaina, spirgta pievakare, 
ezeriņš meža ieplakā, gaumīga 
pirtiņa, smalka, izmeklēti ekse-
lenta biologu sabiedrība, prie
cīgi cilvēki, daži pat uzvalkos. 
Viss notiek. Precīzāk runājot -

viss notiek Cekulē, svētdienā, 
11. maijā. 

Lai gūtu pilnīgāku izpratni par 
notiekošo, pajautāsim dažām per
sonām, ko tad viņi īsti domā par 
"Mediumu"? 

1) Stalts, gaišmatains pui
sis Edgars Piļāns (1. kurss): 

Tas, veči ir baigi labi, ka tiek 
atjaunots šitāds pasākums, ir ta
ču jāciena tradīcijas. Biologu stu
denti - tā ir, kā man šķiet, īpaša 
tauta. Un galu galā, kas tā par 
tautu, kurai nav savu tradīciju un 
svētku. Jo vairāk svētku, jo labāk. 
Mums ir jānes savs karogs. 

Atstāsim jauno karognesēju ar 
viņa ideāliem un pieiesim pie kā
das no pašlaik pirts zālē dejojo
šām personām. 

2) Samtains, smaidīgs puisis 
ar plūdenām, labi koordinētām 
kustībām. Guntars Strods (3. 
kurss): 

Lūdzu, netraucē mani, ka tevi 
jupis rāvis, ar saviem dumjiem 
jautājumiem! 

Šāds jautājums Guntaram tie
šām var šķist lieks un nevietā, jo 
ir zināms, ka viss nebija nebūt tik 
gludi, kā varētu vēlēties. Bija grū
tības ar naudu, telpām un trans
portu, tāpēc jau "Mediums" nori
sinājās maijā un nevis aprīļa sā
kumā, kā tas parasti ir bijis ve
cajos labajos laikos. Bet nu visas 
organizatoriskās problēmas ir aiz 
muguras, un cilvēkiem ir jāatpū
šas un jāizklaidējas un visādi ci
tādi jābauda dzīve, nevis jāatbild 

uz garlaicīgiem jautājumiem. 
Patiešām, labāk pieiesim pie 

šīs jaukās mazās meitenes un pa
jautāsim tomēr par šo pašu tēmu. 

3) Ieva Rove (2. kurss) 
Man patīk šie cilvēki, šis pa

sākums ir tik jauks , te ir tik 
daudz interesantu vīriešu... 

Labāk žigli pateiksimies un ie
sim projām, kamēr viņa nav iz
domājusi pateikt kaut - ko sliktu 
par "Mediumu". Apstaigājot cilvē
kus, visur jūtama draudzīga gai
sotne un īpatnējā, tikai biologiem 
raksturīgā aura. Dejojot, dziedot, 
sēžot pirtī uz lāvas, cilājot alus 
kausus pamazām pienāk rīts. Pa
sākuma dalībnieki nogurušā, bet 
apmierinātā lēnā straumītē plūst 
uz vilciena pieturu. 

Pasākums ir dzīvs, un cerēsim, 
ka dzīvos vēl ilgi, priecējot nāka
mos biologus. 

Līdz nākamajam "Mediumam" 
citā vietā! 

P. S. Bioloģijas fakultātes stu
denti nebeidz vien pateikties sa
vai Studentu padomei. 

Pasākumu vērojis un 
pierakstījis Bioloģijas 

fakultātes Studentu 
padomes sekretārs 
ANDRIS ČEIRĀNS 

LAPPUSI 
SAGATAVOJUSI 

Rita K a š s 

PALAUZI GALVU 
Tuvojas sesija, bet varbūt kādā vakarā j u m s būs laiks pie

ķerties pie šīs krustvārdu mīklas. Tas , kurš pirmais līdz 10. 
jūni jam redakcijā iesniegs pareizo mīklas atminējumu, saņems 
balvu no 'Universitātes Avīzes" 

1 2 3 4 5 6 7 S 

31 32 33 34 35 36 37 38 9 

58 59 60 61 62 

83 84 85 86 87 88 89 39 

30 57 103 104 105 106 107 63 40 

82 119 120 121 122 123 124 108 

29 81 118 134 135 136 125 90 

56 80 133 145 146 137 64 10 

102 144 152 153 109 41 11 

79 147 91 42 12 

55 101 117 132 151 154 138 126 65 

28 143 155 148 92 66 

4 3 

13 

14 78 131 150 149 139 127 110 4 3 

13 

14 

27 54 77 100 142 141 140 67 15 

76 116 130 129 128 111 93 

53 115 114 113 112 44 16 

26 99 98 97 96 95 94 45 17 

25 75 74 73 72 71 70 69 68 

52 51 50 49 48 47 46 

24 23 22 21 20 19 18 

1. Noteikumu kopums. 2. Likumsaka
rība. 3. Prievārds vācu valodā. 4. Atšķirī
gu organismu kopdzīve. 5. Salikteņa daļa 
ar nozīmi — tāds, kas attiecas uz dzīvo 
dabu. 6. Apģērba gabals. 7. Žubīšu dzim
tas dziedātājputni. 8. Cilvēku sabiedrības 
vienība. 9. Matērijas kustības mērs. 10. 
Nojauta. 11. Saullēkts. 12. Ezers Latvijā. 
13. Bērnu infekcijas sUmība. 14. Spica. 15. 
Ūdens apņemta sauszeme. 16. Neaizsalu
šas vietas. 17. Auksto ieroču dala. 18. Sī-
ka ūdens viļņošanas. 19. Vērtējuma mēr
vienība. 20. Dekoratīvs lakstaugs ar zie
diem. 21. Kopmītnes (sarunv.) 22. Krūms 
ar smaržīgiem ziediem. 23. Smaida grima
se. 24. Bruņota apkšvienība. 25. Orgāns 
sievietēm. 26. Kaut kam apakšā. 27. Pa
grimums. 28. Instrumentāla solo epizode. 
29. Saistviela. 30. PoUcists (žargonvārds). 
31. Kosmētikas līdzekbs. 32. Tievs zars. 
33. Karsts tvaiks. 34. Graudzāļu dzimtas 
augs. 35. Liek uz pakaramā. 36. Vienmē
rīgs padziļinājums. 37. Baumas. 38. Ru
nas spēja. 39. Cildinošs dzejolis. 40. Darb-

mašīnas materiālu pārveidošanai. 41. 
Mēbeles. 42. Vīrieša vārds. 43. Dzīvo
jamās telpas. 44. Kā viena, tā otra. 45. 
Mākslīga ūdenstvertne. 46. Vāciski -
"viens". 47. Viegls sals. 48. Kroka vē
dera vidū. 49. Liroepisks sacerējums. 
50. Kaste mantu glabāšanai. 51. Savie
nojuma zīme. 52. Sens priekštecis. 53. 
Kājas daļa. 54. Publiska demonstrēša
na. 55. Cilvēks, kas strādā tehnikas jo 
mā. 56. Untums. 57. Reliģija. 58. Gal
vaspilsēta Eiropā. 59. Audums ar aus
tiem ornamentiem. 60. Meža gabals, 
kas izraudzīts medībām ar dzinējiem. 
61. Elektromagnētisks aparāts. 62. Cil
vēks, kas lasa lekciju. 63. Pērkona dievs 
seno Skandināvu mitoloģijā. 64. Spor
ta veids. 65. Ieguvums (zvejā). 66. Pre
testības mērvienība. 67. Sena spāņu 
tautas deja. 68. Noziedzīga grupa. 69. 
Sievietes vārds. 70. Tropu koku sveķi. 
71. Stārķu dzimtas putns. 72. Audums 
ar mezgliem virspusē. 73. Labības no
liktava. 74. Mazvērtīgs. 75. Ļaundabīgs 

audzējs. 76. Dziļš bezsamaņas stāvok
lis. 77. Garastāvoklis. 78. Monētas vēr
tības noteikšana pēc svara. 79. Raib-
nātres. 80. Naudas vienība Rumānijā. 
81. Alas ar ieeju un izeju. 82. Iezis, 
saukts arī par jašmu. 83. Senindiešu 
grāmatas. 84. Svītra aiz trasējošās lo
des. 85. Cilvēku grupa ar kopējām ārē
jām pazīmēm. 86. Dziļa vieta tālu no 
krasta. 87. Sievietes vārds. 88. Laika 
posmi. 89. Magmatisks iezis. 90. Laiks 
starp nakti un dienu. 91. Gumijas nū
ja. 92. Traģēdijas nobeigums antīkajā 
teātrī. 93. Asinssūcējs kukainis. 94. Ga
nās naudas pamatvienība. 95. Elektro
nisks aparāts. 96. Kodolīgs teiciens. 97. 
No lūkiem pīti apavi. 98. Personviet-
niekvārds. 99. Ierīce šķidruma atdalī
šanai no stingras masas. 100. Āksti. 
101. Ritulis. 102. Vīrieša vārds. 103. 
Debesu spīdeklis. 104. Puspērtiķi. 105. 
Kaķa vārds. 106. Pārdrošs pasākums. 
107. Ūsainas zivis. 108. Naudas vienī
ba gadsimta sākumā Brazīlijā. 109. 
Brauciens pa noteiktu maršrutu. 110. 
No saputotiem olu baltumiem cepta kū
ka. 111. Kosmētikas salons Rīgā. 112. 
Zemes īpašums feodālisma laikmetā. 
113. Skandināvijas valsts. 114. Tirgo
šanās (vecvārds). 115. Kustīgas plāk
snes lidmašīnas spārnos. 116. Airkāju 
klases zīdītājdzīvnieks. 117. Storu 
dzimtas zivs. 118. Mēbele veikalā. 119. 
Šeit, šajā vietā. 120. Dabas gari ģer
māņu mitoloģijā. 121. Mācība par ma
tēriju. 122. Maza planēta. 123. Kaus-
veidīgs padziļinājums kalna virsotnē. 
124. Arsēnskābes sāli. 125. Valsts pa
dome Romas republikā (daudzskaitlī). 
126. Modeļu kopums. 127. Jauneklis 
dižciltīgas personas dienestā. 128. Lī
ķa uzšķēršana. 129. Zodiaka zvaigz
nājs. 130. Neeksistē. 131. Pūkaina ma
sa, ko pārsvarā lieto medicīnā. 132. Lo
ģisks vispārinājums. 133. Negausīgi ēd. 
134. Spēja, spēks. 135. īpaša maksa, 
ko banka iekasē no klienta par citpil-
sētu inkaso vekseļa diskontēšanu. 

i 
136. Cilvēks, kura vārda nosaukta 
miera prēmija. 137. Latviešu rakst
nieks. 138. Zirga iejūga piederums. 
139. Ķivere (žargonvārds). 140. 
Paaugstinājums teātrī. 141. Sie
vietes vārds. 142. Sievietes vārds. 
143. Mūzikas instruments. 144. 
Modernās mūzikas stils. 145. Sa
bojāja. 146. Labības augi. 147. Iz
augumi dzīvniekiem. 148. Mag
nētiskās indukcijas mērvienība. 
149. Saldumu fabrika Rīgā. 150. 
Neliela. 151. LU rektors. 152. 
Valsts Skandināv i jā 
153. Maiņa. 154. Āzijas 
valsts. 155. Minerāl
ūdens. 

Sastādījusi 
INGA BĒRZI

ŅA 
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ES DOMĀJU TĀ 

ESEJA PAR SIEVIETI 
Aprīlī Latvijas Cilvēktiesību 

un etnisko studiju centrs un AS V 
Miera korpusa Dzimumlīdztiesī-
bas un attīstības komiteja orga
nizēja gadskārtējo sacerējumu 
konkursu par sievietēm un dzi-
mumlīdztiesību. Konkurss notika 
jau otro reizi, un tā mērķis bija 
veicināt dzimulīdztiesības jautā
jumu izpratni un uzsvērt angļu 
valodas prasmes nozīmi, jo eseja 
bija jāraksta angļu valodā. Kon
kursā tika piedāvātas trīs sace
rējuma tēmas: "Problēma, kas ap
vienotu un mobilizētu sievietes", 
"Izplatītie uzskati par sievietēm" 
un "Sieviete - paraugs" Kon
kurss notika 19 Latvijas pilsētās 
un tajā iesaitījās vairāk nekā 200 
studentu un skolnieku. Diemžēl 
tajā nepiedalījās Latvijas Univer
sitāte, jo kā pastāstīja ASV Mie
ra korpusa darbiniece, LU attei
kusies piedalīties, jo neesot bijis 
mācībspēka, kas varētu nodroši
nāt konkursa norisi. 

Par konkursa uzvarētāju kļu
va Zane Ivanova no Preiļu Valsts 

ģimnāzijas 12. klases. Zane paš
laik kārto beigšanas eksāmenus 
un rudenī cer papildināt LU stu
dentu saimi. Viņu ļoti saista sveš
valodas, it sevišķi angļu valoda, 
kas ari pamudināja piedalīties sa
cerējumu konkursā. Par vienu no 
skaistākajām lietām uz pasaules 
Zane uzskata ceļošanu un labprāt 
aizbrauktu uz Grīga dzimteni 
Norvēģiju un Taiti salām, kur sa
vus darbus gleznojis Gogēns. 

Vēlos piedāvāt lasītājiem Za
nes eseju, kura aizkustināja Vi
ņa Ekselenci ASV vēstnieku Lat
vijā Lariju Neperu un viņa kun
dzi Mēriju Neperi. Kā rakstīja pa
ti Zane, būtu bezjēdzīgi pārtulkot 
eseju latviešu valodā, jo tad tā bū
tu jāpārraksta citādākā veidā, bet 
tad tā vairs nebūtu eseja, ar ku
ru viņa uzvarēja konkursā. Tur
klāt viņa piebilda, ka domā, ka 
"gan studenti, gan pasniedzēji 
vairāk vai mazāk pārvalda angļu 
valodu". Neliksim Zanei vilties!® 

INGA BĒRZIŅA 

Second Annual Writing Contest on Women 
Grand Prize Winner's Essay 
Zane Ivanova, 
12th form student at Preiļi Ģimnāzija 
Women like flowers differ so however, met and read about 

much. What I consider to be an women whose either accomplish-
ideal woman for other people can ments or attributes appeal to me. 
be just an ordinary person. I have, In this essay, I will try to create 

my own Role Model using the 
character traits and the accom
plishments of the women I know. 

The first women I met in my 
life were my mother and grand
mother. They gave all their love 
to me, and, therefore, I remem
ber my childhood as sunny and 
happy. I value tenderness in a 
woman very highly, especially 
with children. As I became older, 
I saw some other character traits 
in my mother and grandmother. 
My grandmother, for instance, is 
very clever and wise. I admire her 
calmness and steadiness. She has 
given so much to me as a litera
ture teacher. My mother is very 
talented, and I sometimes admire 
how she can get along so well with 
her teenage students-dancers. 
She loves her work, and it is of a 

paramount importance in her life. 
All these traits could belong to an 
ideal women. 

My Role Model must be very 
strong, I mean it - mentally. She 
must have a strong willpower to 
get over the difficulties she meets 
in her life. Here the best exam
ple that I can think of is the 
greatest Latvian woman - essay 
writer Zenta Mauriņa. From the 
age of five she could walk only in 
her dreams. Although she was 
bound to her wheelchair, she did 
not surrender. Zenta Mauriņa 
obtained her education, then she 
worker in educational establish
ments and wrote books. It seems 
to me almost unbelievable what 
all she has done, and what she 
has gone through. I believe it was 
difficult, but no one could notice 
that. Zenta Mauriņa was always 
kind, helpful and her counter
parts remember her as a lady 
wearing white clothes and amber 
necklaces. The reason I am writ
ing about this woman is that my 
ideal woman should be as strong, 
purposeful and f e m i n i n e as 
Zenta Mauriņa was, and never be 
afraid of fulfilling her dreams. 
Courage is really a very impor
tant quality, and in one of her 
essays Zenta Mauriņa writes 
about the English poetess Eliza
beth Barret. Both of the women 
had a similar fate, because the 
English poetess was not able to 
walk, either. She was living in her 
own dreams and fantasies, when 
a man would come and everything 
would change. It was Robert 
Browning, a poet, who fell in love 
with her and wanted to marry 

her Elizabeth did not want to 
believe the fact at first, but, af
terwards, she plucked up her 
courage and started a new life, a 
family life. Both spouses helped 
each other a great deal in the field 
of poetry, and their "Love Son
nets" play a significant part in the 
foundation of English poetry. 

I have ta lked about these 
grand people, about their accom
plishments and attributes, but it 
is very important for me that my 
ideal woman is Latvian. What 
does it mean? Well, we have very 
many folk songs, and they are 
about the whiteness, purity and 
kindness of a woman. A Latvian 
woman is compared to the sun 
and to a flower. But that creature 
- a woman - is neither oppressed 
nor he lp less . S h e is perhaps 
physically weaker, but her wis
dom or resourcefulness is not 
worse than of a man: 

My brothers, buy shoes and a 
garland for me. 

I will be of your height. 
My height is short, but my 

words are wise. 

That means that the Latvian 
women are not inferior to men. My 
ideal woman knows her value, and 
the family members respect her. 

Here they are my mother, 
grandmother, Zenta Maurina and 
Elizabeth Barrett, each of" them 
different in their own way, and 
each like a glittering aim for me. 
I have my life ahead of me, and I 
will try with all my heart and soul 
to resemble these woman, and to 
find my harmony in life. 

LABI IZPLĀNOTS P A S Ā K U M S . . . 
Laikam nebūtu tik vienkār

ši aprakstīt manu prieku, kad 
es ar AIESEC (studentu orga
nizācijas, kas visā pasaulē sa
gatavo līderus ar starptautis
ku pieredzi) Internet tīkla 
starpniecību uzzināju, ka es
mu to nedaudzo atlasīto vidū. 
Tāpat kā man, laimējās stu
dentiem un Meksikas, Zim-
babves, Filipīnām, Kanādas, 
Itālijas, Vācijas, Malaizijas, 
Kenijas, Nīderlandes, Jaunzē
landes, Apvienotās Karalistes, 

no septiņdesmit pasaules val
stīm (starp tiem bija ari studen
ti no Latvijas), kā arī 150 biz
nesa pārstāvji. Konferences lai
kā tika apspriestas vairākas no
pietnas tēmas. Galvenā no tām 
bija " Interdependence — acting 
andlearningfor a shared futu-
re, bet par to vēlāk. 

Tika spriests par vairākām 
būtiskām lietām. Neskatoties 
uz to, ka katrai valstij ir sava 
stratēģija un mērķi, tām vajag 
sadarboties, nevis konkurēt. 

JŪSU 
ZINĀŠANAI 

Jānis no Latvijas (otrais no labas) iepazīstas ar Papua 
Jaungvinejas produkciju 

Turcijas, kā arī, pats par sevi 
saprotams, no Šveices. Kāpēc 
"Pats par sevi saprotams..."? 
Loti vienkārši... tikšanās vie-
ta bija Bāzele, viena no skais
tākajām Šveices pilsētiņām! 
Mēs visi bijām izvēlēti, lai vie
notā komandā strādātu pie ko
pējā mērķa īstenošanas — Glo
bālās Tēmas Konferences 1997 
(GTC'97) organizēšanas. 

Konferencē piedalījās aptu
veni 200 visaktīvāko studentu 

Par to, ka katram no mums jā
veido sevi par spilgtu individua
litāti, kurš apzinās savu lomu 
sabiedrībā. Par to, ka mācīties 
un darīt vajag to, kas tev visla
bāk padodas. Par to, ka mūsu 
nākotne ir atkarīga no mums 
pašiem. 

Bet galvenais - izstrādās 
mācību programmu augstsko
lām un NVO. To, kurā aprak
stīs, kā jāmācās, kādi mācīša
nās veidi pastāv, kā jāattīsta 

Raksta autore (otrā no labas) kopā 

sava individualitāte. 
To izsūtīs uz visām augst

skolām. 
Pirmais iespaids - Bāzele 

ir neparasta un pasakaina pil
sēta. Sākumā es nevarēju sa
prast, kas īsti ir tik nepa
rasts... Tie bija ziedi, visur 
bija zaļš, ziedošs ... Rīgā pali
ka ziema, Šveicē mūs sagai
dīja vasara. 

Dalībniekus sadalīja vairā
kās komandās. Manas koman
das galvenais uzdevums bija 
iepazīstināt delegātus ar Bā-
zeli un iemācīt orientēties ta
jā, (tāpēc visu pirmo nedēļu 
mans galvenais uzdevums bi
ja iepazīt pilsētu, cik vien labi 
tas iespējams...), kā arī pieda
līties izklaidējošo pasākumu 
organizēšanā. Es biju viena no 
tiem, kas organizēja oficiālo 
vakaru, valstu kultūru prezen
tācijas (katra no 70 valstīm 
prezentēja sevi ar Valsts ka
rogu, nacionālajiem apģēr
biem, tautas dejām, dzies
mām, nacionālajiem ēdieniem 

ar draugiem 

un, protams, arī... dzērie
niem...). 

Un tad sākās konference... 
Nekad pirms tam es nebiju re
dzējusi nevienu pasākumu, 
kas būtu tikpat labi izplānots 
kā šis, nekad es nebiju strādā
jusi tik labā komandā... Viss 
bija savā vietā, viss tika darīts 
laicīgi. Katrs no mums zināja, 
kad un kur viņš ir visvairāk 
vajadzīgs. Ar smaidu sejā tika 
darīts viss iespējamais, lai de
legāti pilnībā varētu strādāt. 

Protams, dažreiz gadījās, ka 
kāds aizgulējās. Taču koman
da strādāja labi, vienmēr izpa
līdzot cits citam... 

Dienas, ko pavadījām, vei
dojot vvelcomingmaterialus ar 
stāstiem par Bāzeli, Šveici un 
GTC tikko iebraukušajiem de
legātiem, kā ari ar citiem, da
rot visai patīkamus darbus un 
izklaidējoties kopā ar maniem 
jaunajiem draugiem, pagāja 
neticami ātri... ® 

Viena no AIESEC -
VIJA ANSPAKA 

EUROFACULTY 
Tartu - Riga - Vilnius 
LAW 
What can vou do? 
Your client has rented an 

Irish pub in Vecriga. He cannot 
open because he still doesn't ha
ve the necessary official permit to 
carry ob such a trade. His appli
cation for the permit has not been 
decided on for months by the lo
cal authority, although he has en
quired several times. 

He wants his customers to 
starp drinking his Guinness! 

You are a solicitor. Which pos
sibilities do you have? 

You will know t h e a n s w e r 
soon: 

In the second semester 1997, 
we offer you a lecture on Compa
rative Administrative Law, 
hold in German and (for another 
group) in English by Christian 
Hagmann from the University of 
Miinster in Germany. 

The lecture: 
will direct ly deal with the 

rights and duties of citizens 
and enterprises in colflict to 
authorities, explaining law by 
discussing many interisting ca
ses. You will get a manuscript of 
each session, written in Latvian 
language. 

Our aim: 
is you to understand how Ad

ministrative law works, why it 
does like this and how we can 
use it in order to serve the inte
rests of your enterprise, your 
client or yourself! 

D i d vnn k n o w : 
that the new Latvian Admi-

nistrativo aktu procesa notei-
kumi have been development 
following German law? There
fore our course will be based on 
German law, with your help com
pared to your own law! We will al
so work on the French and the En
glish law, as far as this helps you 
to understand the ideas of law! 
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LIELAIS SPORTS LU EKONOMI RĀDA ZOBUS EIROPAI 
Jau otro gadu Ekonomikas fakultātes labākie spor

tisti devās tālā ceļā uz saulaino Franciju, kur Parīzes 
priekšpilsētā Seržī no 14. līdz 18. aprīlim norisinājās "5 
bumbu turnīrs". Mūsu universitāti pārstāvēja vīriešu 
basketbola un futbola komanda. 

11. aprīļa lietainā rītā apņē- ru un karstasinīgienm līdzjutē-
mības pilnie censoņi pulcējās pie jiem. Ar savu labo sniegumu lau-

"Universitateskausa"izcīņa basketbolā 1. vietu ieguva Fizikas un 
matemātikas fakultātes komanda 

JAUNUMS SPORTA DZĪVĒ -
SPORTA DIENA STARP LU UN 

RPIVA TOPOŠAJIEM 
SKOLOTĀJIEM 

Latvijas Universitātes Pedagoģijas un psiholoģijas fakultāti 
un Rīgas Pedagoģijas un izglītības vadības augstskolu vieno 
ne tikai Jūrmalas gatve vien. Jaunieši šeit izvēlējušies vienu 
studiju virzienu - pedagoģiju. Ar šī gada pavasari abu augst
skolu studentus vienos arī sportiskas tradīcijas. 

Pēc LU Veselības un sporta izglītības katedras vadītāja J. 
Melbārža ierosinājuma tika organizēta kaimiņaugstskolu spor
ta diena. 

Un tā - 14. maija pēcpusdienā Jūrmalas gatvē tika pasludi
nāta prioritāte veselībai un sportam. 

Sacensības sportiski tika atklātas ar dalībnieku skrējienu 
no LU Pedagoģijas un psiholoģijas fakultātes līdz RPrVA. Brī
nišķīgais laiks veicināja sacensību dažādību: jautrības stafete, 
alpīnais futbols, volejbols, komandas tāllēciens, zābaka meša
na, basketbola soda metieni, darti un braukšana ar skeiteri. 

Lai arī cīņa komandu spēlēs bija līdzīga un rezultāts daž
kārt mainījās tikai pēdējās sekundēs, sportiskā veiksme šoreiz 
bija RPrVA komandai. Savukārt individuālajās sacensības do
minēja LU topošie skolotāji. 

Sacensību veiksmīgu norisi nodrošināja RPrVA sporta klu
ba un LU Pedagoģijas un psiholoģijas fakultātes fizkolektīva 
sadarbība. 

Uzvarētāji bija visi, bet paši labākie saņēma garšīgas balvas 
un diplomus atmiņai no pirmajiem sadraudzības mačiem starp 
kaimiņaugstskolām. 

Sacensību draudzīgais gars un nakts diskotēka rosināja stu
dentos domas par nākošo kopējo tikšanos sporta ceļos. © 

Sporta dienas dalībnieku vārdā -
MELDRA LiŪSE (sporta dienas organizatore) 

LU galvenās ēkas. Kad visi bei
dzot bija ieradušies un atradu
ši, kur apsēsties, ceļš, kurš bija 
interesantiem notikumiem un 
personību pētījumiem bagāts, 
varēja sākties. 

īpašu aktivitāti sportisti parā
dīja pirmssacensību treniņu pro
cesā, autobusā izpildot dažādus 
lokanības un izturības vingrinā
jumus. Braucēju vidū ļoti izcēlās 
Vilnis ar savu izcilo dejotprasmi 
(neskatoties uz šaurajiem apstāk
ļiem) un spēju aizraut dejā visu 
autobusu. 

Galamērķis tika sasniegts 13. 
aprīļa vakarā, kad saule jau skā
ra kalnu galus. Braucēji sapņoja 
tikai par siltu gultu. Daži no ga
rā ceļa noguruši, acīmredzami bi
ja zaudējuši koordināciju un spē
ju sazināties. Toties daži pārstāvji 
no futbola komandas vēl pusnak
tī devās apskatīt Seržī pilsētas 
jaukumus. 

14. aprīļa rītā visi sportisti pa-

kumā īpašu vērību izpelnījās A. 
Teteris, ieklādams turnīra simbo
liskajā "All stars" izlasē un izcel-
damies trīspunktu metienu kon
kursā. 

Futbolisti (J.Zariņš, J. Teteris, 
M. Matisons, Ģ. Dobelnieks, V 
Brēmanis, M. Šaško, R. Melbār-
dis, J. Gailītis, M. Mozga, G. Trē-
zinš, S. Zaicevs, S. Skreitulis, M. 
Grakovskis) pārsteidza visas sā
kotnējās speciābstu prognozes, iz
cīnīdami vairākas uzvaras pēc 

tika darīts). Atpūtas vakari vien
mēr noslēdzās viesnīcas FORMU
LA 1 istabiņās. Te jāpiebilst, ka 
saimnieki ar bezmiega naktīm 
nebija rēķinājušies un reizēm at
gādināja par nākamās dienas cī
ņām ari sporta laukumos. 

Brīvajās dienās, kad nenotika 
sacensības, jaunie censoņi izrādī
ja lielu interesi par mākslu un ar
hitektūru, stundām klaiņodami 
pa Parīzi. Spilgtākie iespaidi ti
ka gūti, pastaigājoties pa naksnī
go Monmartras rajonu. Skats uz 
baznīcu lika atcerēties romanti
sma un nežēlības pilnos muske
tieru laikus, un autori uz īsu brī
di jutās, kā Dimā romānu varoņi. 

Pēc turnīra noslēguma ceremo
nijas tika uzsākts mokpilnais Gol-
gātas ceļš uz Rīgu, kas daudziem 

Mūsējie futbolisti jeb kaju speciālisti 

modās pilni optimisma un devās 
pirmajās cīņās sporta virsotņu ie
karošanai. 

Basketbola komandas sastāvā 
bija pulcināti fakultātes labākie 
groza bumbas meistari: A. Tete
ris, Dz. Līcis, Z. Zālītis, A. Zieme
l i s , R. Tā le , I. P inku l i s , M. 
Daukšts, A. Ozoliņš. Tika izcīnī-
tas uzvaras un piedzīvoti ari sā
pīgi zaudējumi, taču uz pārējo ko
mandu fona mūsējie izcēlās ar at
bilstošu un gaumīgu formas tēr
pu (par ko pateicamies firmai 
"Blumbergi" un sporta katedras 
pasniedzējai A. Bušai), cīņas spa-

kārtas un zaudējot tikai nākama
jiem turnīra finālistiem - Fran
cijas 1. līgas komandai. Uzvaras 
tika kaldinātas, pateicoties ko
mandas balstam un līderim J. Za
riņam, kura nopelns ir pareizās 
spēles taktikas izvēle un aizsar
dzības mūru izveidošana. 

Turnīra laikā paralēli sportam 
notika ari atpūtas un izklaides 
pasākumi, kuros brašākie no mū
sējiem dibināja kontaktus ar at
saucīgākajiem ārzemju studen
tiem. Viesmīlīgās ESSEC univer
sitātes telpās priecāties varēja 
līdz pat ritam (kas arī veiksmīgi 

Mūsējie groza bumbas speciālisti 

likās neiedomājami ilgs un grūts, 
taču jau pēc trīs dienu ceļa naktī 
uz 21. aprīli pirmo reizi atkal ti
ka skatītas mīļās Rīgas ugunis. 

Gribētos _pateikt lielum lielo 
PALDIES Ekonomikas fakultā
tes dekānam Ojāram Danovskim, 
kurš kā vienmēr "cēlās un krita" 
par savu studentu pārgalvīgajām 
iecerēm, palīdzēdams viņiem no
kļūt līdz saulainajiem Francijas 
vīna pakalniem, 

DZINTARS LĪCIS, 
VILNIS BREMANIS 

Kļūdu labojums 
"UA" nr. 15 Vila Bernharda 

> 

rakstā "Spītējot lietum un vējam" 
par komandu vērtējumu jābūt: 

"Komandu cīnās sievietēm 1. 
v. - Fizikas un matemāt ikas 
fak. - 3393 p.; 2. v. - VSI - 2381 
p.; 3. v. - Bioloģijas fak. - 2222 p. 
Vīriešiem - l v . - Vēstures un 
filozofijas fak. - 9689 p.; 2 v. 
VSI - 6909 p.; 3. v. - Fizikas un 
matemātikas fak. - 4281 p." 

VASARĀ " H u l i g ā n i s k a i d e j a 
D a u d z i noteikti zina, ka R ī g ā ir tāds mūzikas 

klubs k ā "Kabata" , kurš atrodas Peldu ielā iepretī 
'Pulkvedim" . Z iemas sezonā šis klubs kā atpūtas 
vieta noderēja itin labi, bet tagad pienākusi vasa
ra u n n e m a z vairs negribas sēdēt visu nakti klubā. 
Turklāt jāsaka, k a "Kabatā" j a u šovasar tiks veikta 
rekonstrukcija u n mainīts interjers. 

Starp abiem Daugavas materiāls. Tad vēl visa būvē-
krastiem pirms gada tika iz
veidots "Kabatas" muzikālais 
projekts "Mēle", bet par to sī
kāk - teātra "Kabata" režisors 
Jānis Redlis: 

- Pagājušā gadā radās tāda 
ideja, kas bija nedaudz huligā
niska un liels pārsteigums vi
siem varas pārstāvjiem, ka 
kaut kas tāds rodas Rīgas vi
dū, faktiski - Daugavas vidū. 
Bija smagi, jo ideja tika īste
nota mēneša laikā. Atļaujas ie
gūšana bija romāna cienīgs 

šana, ko veicām gandrīz tikai 
vieni paši. Pagājušā gadā visi 
spēki aizgāja būvniecībā, tā
pēc programma bija vājāka. 
Ari vasara nebija īsti izdevu
sies. Šogad ir izmainījies inter
jers, izveidots otrais stāvs un 
katru dienu ir kāds pasākums. 
Pēdējais spilgtākais pasākums 
(uz 27. maiju - aut.) bija ap
tauja "Sudraba Antonovka 
97", kurā noskaidrojām ne

veiksmīgāko teātra izrādi, re
žisoru un citas ar teātri sastī-

tas lietas, tā J. Redlis. 
Saprotams, ka ar to "Mēles" 

attīstība nebūt vēl nebeidzas, 
tādēļ tiem, kas vēl nezina, ko 
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darīs garajos vasaras vakaros, 
gribu piedāvāt dažas atpūtas 
iespējas "Mēlē". Nākotnē ir pa
redzēti dažādi mini festivāli, 
regulāri notiks "Ķieģeļa" uznā
cieni uz mēles, kas prezentēs 
jaunās mūzikas grupas. Pir
mais "Ķieģeļa" uznāciens - 3. 
jūnijā. Latvijas jaunie mūziķi 
var justies apmierināti, ka ne
tiek atstāti novārtā un ka vi
ņiem tiek dota iespēja pierā
dīt sevi, jo 6. jūnijā "Mēlē" no
tiks Latvijas uzlecošo zvaigžņu 
tūre, kurā piedalīsies sešas 
grupas. Otrs muzikālais bloks 
balstās uz jau pazīstamām 
grupām un izpildītājiem. Tur
klāt "Mēle" neaizmirst arī se

niorus, jo tematiskos vakaros 
"Sārtās buras", kurus vada 
Andris Skuja, ir iespējams tik
ties ar populāriem estrādes 
dziedātājiem, piemēram, Vik
toru Lapčenoku. Paralēli mu
zikāliem pasākumiem notiek 
ari teatralizēti uzvedumi, pie
mēram, par Saules dainu tē
mu. Pasākumi būsnaktīs un 
beigsies ar saules uzlēkšanu. 

"Mēles" kolektīvs ir pado
mājis ari par Līgo vakaru, kas 
solās būt ļoti plašs. Tā kā tie, 
kas Jāņos būs palikuši Rīgā, 
nenožēlos, jo tur būs gan lēk
šana pār ugunskuriem, gan ci
tas izdarības. 

Kā pastāstīja J. Redlis, ir da
ži pasākumi, kuros etnogrāfija 
tiks savienota ar mūsdienām. 
Piemēram, 12. jūlijā, kad Rīgā 
risināsies folkloras festivāls 

«Baltica», "Mēlē" notiks rokfes-
tivāls, kurā piedalīsies mūziķi, 
kuru mūzika ir balstīta uz folk
loru. 

Vasarā notiks arī alus svētki, 
kuros ir paredzēts savākt vien
kopus visus Latvijas alus ražo
tājus, lai cilvēki varētu izbaudīt 
un nodegustēt visu alus paleti. 

Modes cienītāji varēs aplū
kot modes skates, kas būs ne
ierastas ar to, ka piedāvās tēr
pus visiem cilvēkiem, ne tikai 
skaistuļiem ar "Elites" figū
rām. 

Ceru, ka "Mēlē" katrs atra
dīs kaut ko savai gaumei pie
mērotus, un lai vasara jums 
mūzikas un prieka pilna. Līdz 
rudenim, kad atkal tiksimies 
kādā klubiņā! ® 

INGA BĒRZIŅA 



ATCERAMIES 

universitātes 
avīze Pirmdiena , 1997.gada 9.junijs 

Pret augstiem mērķiem liels un baiss 
Iet cilvēks augām dienām, 
Bet mērķis visaugstākais 
Reiz jāsasniedz ikvienam, 
Un tikai tad šai pasaulē 
Gars atelpot var brīvi, 
Kad miers - kad miers mums dvēselē -
Dod apskaidrotu dzīvi. 

(Fragments no dzejoļa 
"Dziesma par apskaidrotu dzīvi") 

Jūnijā dzejniekam ĒRIKAM ĀDAMSONAM 
paliktu 90 gadi. 

Mūsu kolēģe Linda Vaits par dzejnieku rak
stīja maģistra darbu. Turam īkšķi vēl atliku
šajos eksāmenos, lai sekmīgi iegūtu maģistra 
grādu! 

AICINA DARBĀ 
BENCKISER BALTIC STATES 
Benckiser, founded in 1823 by Johann Adam Bencki-

ser, is a global consumer products company, a worldwide 
leader in household detergents and cleaners. We are a 
privately-held enterprise, with corporate headquarters in 
Ludwigshafen, Germany and worldwide marketing head
quarters for cosmetics and fragrance in New York. 

The secret of our success are fast, flexible and non-bu
reaucratic strukctures and informal ways of communica
tion, that allow a strong integration of the different func
tions and a high sence of responsibility within the team. 

One of the top priorities within Benckiser's internatio
nal strategy over the next few years is Russia, the C. I. S. 
and the Baltic States, and our strong growth favours the 
rapid evolution of high potential candidates within the 
company. 

It is in this context that we are recruiting a 
BRAND MANAGER BALTICS 

Sīkāka informācijas LUĀrējo sakaru daļā -
Raiņa bulv. 19, 143. telpā, tālr. 7229885 

ES RAKSTU. 
Ir filmas, kuras tik ātri neaizmirst, kuras labprāt 

skatāmies pat vairākas reizes. Par dažām Filips 
raksta savas pārdomas Anda uzrakstījusi pat 
dzejoli un to ilustrējusi. 

"Forests G a m p s " (1994g.) 
Režisors:Roberts Zemekis; Scenārija autors:Ēriks Rots. 
Galvenajās lomās:Toms Henks, Robiņa Raita, Mikeltijs 

Viljamsons.Sellija Filda, Harijs Sinizs. 
Filma uzņemta 1994.g. pēc Vinstona Gruma romāna, 

"Paramount Pieturēs" studijā un uzreiz ieguva dažus 
"Oskarus'.tai skaita'Oskaru" kā labākā 1994.gada filma. Ne
tipiska amerikāņu filma ar veselu lērumu zemtekstu. 

Jebkurā gadījumā nekad nevar paredzēt, kādu konfekti 
un ar kādu pildījumu tu izvilksi nākošo, tāpēc ari dzīve ir 
interesanta. 

Filma postulē dabiskumu, zināmā merā pat naivumu. Var 
piekrist, jo lai cik smieklīgs tas neliktos, tas atbruņo un fas
cinē. Fascinē, lai patiktu mūžīgi. 

Arī bailes ir viena no cilvēkam piemītošām lietām, 
pārkāpjot tām pāri, ir iespējami brīnumi.... 

Puķe ir skaista, kad tā zied pļavā, noplūkta, ietīta sud
raba papīrā un kādam uzdāvināta tā ir zaudējusi pusi sava 
skaistuma. Kad uz ielas jums, daiļās sievietes garāmgājējs 
pēkšņi dāvina ziedus, tas ne vienmēr liecina par ekanomis-
ku un stratēģisku mērķu klātbūtni dāvinātāja galvā. Dāvi
nāt ziedus- tas ir skaisti. Saņemt ziedus- tas ir ne mazāk 
skaists mūžības mirklis, tad kāpēc šo naivi jauko bērnišķīgi 
patieso mirkli vēl apkraut ar kaut kādiem mērķiem? 

Tāpat arī filmā- Forests Gamps skrēja apkārt zemeslo
dei vienkārši tāpat, kā vēlāk izrādījās tāpēc, ka viņam pati-

KONKURSS 

"Kino 52" konkurss 
"Brīvbiļete uz kino" 

Šoreiz pēdējā konkursa kārta pirms dodamies vasarasI 
gaitās. Pirmajam un precīzākajam atbilžu autoram (-ei)l 
solām ne tikai brīvbiļeti uz filmu "EVITA", bet ari nelielu 
pārsteiguma balvu. 

7. kārtas jautājumi: 
1. Kādas aktrises pretendēja uz Evitas lomu? 
2. Kādu balvu Madonna saņēmusi par Evitas lomas 

izpildījumu un kādu balvu - Endrjū Loida Vēbera dzies
ma "You Must Love Me"? 

3. Kas un kad piedāvāja filmas operas projektu režiso
ram Alanam Pārķeram? 

4. Kādas filmas operas vēl jūs zināt? 
5. Kādas lomas vēl tēlojuši Antonio Banderass un Džo-

natans Praiss? 
Atbildes gaidām līdz 10. jūnijam. 
"Kino 52" filmu "Evita" rādīs līdz 12. jūnijam. P., O., 

T., P 13.30, 16.00, 18.30, 21.00, C , S., Sv. 11.00, 13.30, 
16.00, 18.30, 21.00. Biļetes cena: 

Ls 1.50. Ceturtdienās un ISIC īpašniekiem: Ls 1. 
Filmas sižets jums droši vien jau zināms, bet dažus 

vārdus teiksim. Evita ir ārlaulības bērns, bet ļoti apņē
mīga jau no bērnības. 15 gadu vecumā kļūstot par mīļāko 
uz provinci atbraukušajam tango dziedonim Augustinam 
Magaldi (tēlo Džimijs Neils), rodas iespēja nokļūt lielpil
sētā. Tur tiek savaldzināti daudzi vīrieši, bet tikai viena 
iemesla d ē ļ - karjeras taisīšanai. Izrādās jaunā dāma spēj 
ne tikai savaldzināt ne mazāk godkārīgo ģenerāli Hua-
nu Peronu, bet, kļūdama par Argentīnas pirmo lēdiju Evu 
Peronu, ari manipulēt ar lielām ļaužu masām. Lai ari 

..filma var likties trafareta, tomēr sižets ir spraigs un pat 
var noderēt kā mācībstunda psiholoģijas pētniekiem, jo 
šķiet, pati to nenojauzdama, Evita realizē dzīvē biheivio-
risma teoriju.Vismaz filmas operas librets tā veidots. 
Madonna lomu nospēlē labi, jo dažbrīd likās, ka viņa iz
dzied savu dzīvi. Viņa ļoti vēlējusies šo lomu, tādēļ jūta
ma aktrises aktīva līdzdzīvošana tēlam, noslīpētas kustī
bas, katrs dziesmas izpildījums ir mazs uzdevums. It kā 
nemanāms, bet atmiņā paliekošs ir teicējs Če, kuru tēlo 
pievilcīgais Antonio Banderass, kurš pats filmēšanas lai
kā bijis pārsteigts par savām vokālajām dotībām. Ie
spējams, ka vēl nezināmo talanta šķautni palīdzējis at
klāt režisors Alans Pārķers ("Pusnakts ekspresis", "Eņ
ģeļa sirds", "Ceļš uz Velvilu"), bet man gan liekas, ka 
jebkuru uz kaut ko neparastu varētu iedvesmot Endrjū 
Loida Vēbera brīnišķīgā mūzika. 

ILZEBRINKMANE 

ka skriet?! Un tas ari viss. Tas bija īstais iemesls. Mūsdienu 
civilizācijai to saprast ir pagrūti. 

Un, kur nu vēl mūžīgā Dieva tēma. Foresta Gampa cī-
ņubiedra monologs vētras laikā. Nu, ko, ko? Tikai rodot har
moniju sevī ir iespējama pilnvērtīga dzīve. Dievs ir vajadzīgs 
harmonijas radīšanai. Dievs, daba, darbs. 

"Rozes vārds " 
Lomās: Šons O'Konorijs ... un citi 
Iedomājieties viduslaiku klosteri - noslēpumu, nostāstu, 

mistikas un baiļu apdvestu. Tajā dzīvo mūki, kuri pārraksta 
grāmatas. Tad pēkšņi klosteri notiek kāda mīklaina slepka
vība. To izmeklēt ierodas viduslaiku Šerloks Holmss ar dok
toru Vatsonu. Apstākļi kļūst skaidrāki... 

Kopumā varētu teikt, ka tā ir vēsturiska filma ar krietnu 
devu melnā un baltā humoru. 

Brīžiem nav skaidrs, vai režisors smejas par uzņemamo 
materiālu, vai ari veido filmu, kurai "pieiet" nopietni. Vidus
laiku tumsonība parādīta ar komēdijas elementiem, lai ap
skaidrotu, ka tikai smiekli spēj atbrīvot no bailēm, un ja nav 
baiļu, tad pat mirt nav bailīgi. 

"Mironis " 
(Režisors un scenārija autors - Dzims Džarmušs) 
Filma ir par likteni, par harmoniju un reālo dzīvi, tās pie

ņemšanu un nepieņemšanu. Priekšstats par to, ka kaut kas 
ir un kā tas patiesībā ir. Krītošas zvaigznes kā grimstošas 
ilūzijas. Tava pasaule tev krūtīs, esot vienam, un tavas pa
saules izmaiņas, sastopoties ar citiem cilvēkiem... 

Patiess stāsts par emigrantu likteni, kad tu esi svešs un 
kails, svešā vidē un tāds paliec tur mūžīgi. Cilvēks, kas at
rauts no savām saknēm iznīkst, mirst. 

Katram jābūt saskaņā ar vidi, cilvēkiem, parašām, gaisu 
un zemi, kur tu dzīvo, tikai tad tu vari justies kā mājās. 

Ja tev vajag gulēt, tad guli, ja vajag ēst, tad ēd... Bet ne 
vienmēr tas izdodas... 

FILIPS MUNTIKO VS 

dzeltena spuldze caur dzeltenām liepām 

ruds kaķis pa rudām lapām 

krāsas 

parādi aklajam 

naktsvējš klusi tuvojas uzplēš rētas 

maigi 

pieskaries mironim 
ANDA LASE 

RE KA 

KĀ NEAIZVAINOT DAMAS 
Pavasaris ir klāt! Cik tur tālu līdz jaukai vasariņai, kad var at

mest v i su lieko - sākot ar apģērbu un beidzot ar "etiķeti". Taču, lūk, 
1930. g a d ā izdotajā "Labas uzvedības un prasmes dzīvot ABC" ir rak
stīts pavisam citādi. Pieklājības normas tiek stingri ievērotas. Var 
būt, ka daži padomi šķitīs visai komiski, bet daži varētu noderēt 
gluži labi. Lūk, tie: 

1) jaunkundze var doties izbraukumā ar velosipēdu tikai brāļa vai ve
cākas dāmas pavadībā; 

2) jaunkundzēm un dāmām neklājas piedalīties riteņbraukšanas sacen
sībās; 

3) vizinoties ar velosipēdu dāmām jāvalkā speciāli īsi, bet kupU svārci-
ņi; savukārt braucot ar vaļēju automobili, neklājas valkāt cepuri ar 
platām malām. Jāvalkā maza cepurīte, zīda mētelis un gari (līdz ~ 
elkonim) zviedru cimdi; 

4) jājot ar zirgu, jāpieglauž mati un jānēsā "amazones tērps"; 
5) jājot ar zirgu, dāma vai jaunkundze to dara tikai kunga pavadībā, 

kurš jāj no dāmas kreisajā pusē. Ja dāmu pavada kāds cits pavado
nis, tad tas jāj 10 m attālumā no dāmas; 

6) peldoties jaunkundzes nedrīkst iepazīties ar svešiem kungiem; 
7) peldoties kungi nedrīkst sarokoties; 
8) ūdenī nedrīkst stādīties priekšā viens otram; 
9) ļoti nepieklājīgi ir pastaigāties pa pludmali palagā vai peldmētelī; 
10) dāmām neklājas vingrot kungu klātbūtnē un aizrauties ar spēka 

vingrojumiem un hantelēm, bet savukārt kungiem neklājas vingrot dā
mu klātbūtnē, jo vingrojumi var izrādīties nepieklājīgi un aizvainot dā
mu smalkjūtību... 

Tad nu tā, cienījamie auditoriju apmeklētāji, "pumpējieties" vienatnē! 
INGMĀRA ZĀLĪTE 
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